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OD REDAKCJI 

Pewnego dnia słuchałam audycji rolniczej. Jeden z dyskutantów zarzucał, że polski rolnik nie 
potrafi być mądry mądrością zespołu - i stąd wyniki. Pomyślałam wówczas, że ta rada: być mądrym 
mądrością zespołu dotyczy wielu środowisk, w tym naszego. Czasem nie potrafimy sobie poradzić, 
a durna nie pozwala nam zwrócić się o pomoc, czasem trzeba szukać rady mądrzejszego w zespole 
i źle, gdy ten jej nie udzieli, a ze złośliwą satysfakcją patrzy jak młody z trudem otwiera otwarte drzwi. 
Inicjatywa pouczenia winna wyjść od bardziej doświadczonego dla dobra młodszych pracowników, 
a tym samym dla dobra wspólnej sprawy,jakąjest image Uczelni. Warto czerpać wzory w otoczeniu 
i słuchać wskazówek innych. Ale żeby być „mądrym mądrością zespołu", trzeba identyfikować się 
z zespołem, czuć sięjego cząstką. Niezależnie od tego, czy przyjdzie nam s ię znaleźć w roli tego 
mądrzejszego, czy tego jeszcze słabszego. Onegdaj na spotkaniu roboczym z pewną grupą pracowni
czą JM Rektor zarzucił zebranym, że zachowują się niekiedy jak ambasadorowie obcych sobie mo
carstw. I to przynosi złe skutki dla spraw zawodowych. Miał bez wątpienia rację. Uprawiając przeto 
nasze wspólne WSP-owskie poletko bądźmy 
więc mądrzy mądrością zespołu, wzajemnie 

uczynni i przyjaźni. 

Redaktor Naczelny 
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PARTNERZY SPOZA EUROPY 

Na zaproszenie kilku najważniejszych Uczelni stolicy Demokratycznej Republiki Kongo- pięciomilio

nowej Kinszasy - przebywała w okresie 31.01-7.02.2000 delegacja naszej Uczelni prof. dr hab. Janusz 
Berdowski, Prorektor ds. Nauki i dr Zygmunt Potęga. Wizyta naszej delegacji wywołała bardzo duże zainte
resowanie środowiska akademickiego oraz środków przekazu Kinszasy. Obok prezentujemy wiadomość, 

która była wielokrotnie odczytywana w dzienniku telewizyjnym oraz przedstawiamy informację, jaka ukaza
ła się w prasie. Szerzej o przebiegu wizyty oraz jej rezulta
tach napiszemy w następnym numerze Biuletynu. 

Informacja dla prasy z tłumaczeniem: 

Profesor Andre Banekela Kazadi, naczelny dyrektor 
ISTA (Instytutu Technik Stosowanych - przyp. Redakcji) 
informuje całą społeczność uniwersytecką o przybyciu 
w dniu 31 stycznia 2000 do ISTA/Kinshasa delegacji pol
skiej „ na wysokim szczeblu" na czele z profesorami Janu
szem Berdowskim i Zygmuntem Potęgą, prorektorem i spe
cjalnym wysłannikiem Wyższej Szkoły Pedagogicznej 
w Częstochowie, w ramach umowy „bliźniaczej " między 

obiema uczelniami. 
Długość ich pobytu 7 dni. Życzyliby sobie spotkać się 

z władzami poszczególnych jednostek/instytucji ESU, aby 
wspólnie zastanowić się nad możliwościami współpracy. 

Wydano dn. 1 lutego 2000 
Dyrektor Naczelny 

/-/ 
prof Bandekela Kazadi 

(tłum. Małgorzata Jung) 

Sejour a Kinshasa de la delega-· 
tion academique polonaise de 

Czestochowa 
Depuis Jundi 31 janvier 

2000, une dele~ation de l'Ecole 
superieure pedagogique de 
Czestochowa (Pologne) sejourne 
dans Ja capitale congolaise. 
Composee de deux personnes 
(un vice-recteur et un profes
seur), la delegation polonaise est 
venue finaliser les negociations 
concernant la cooperation effec
tive inter universitaire entnmees 
depuis mars 1999, entre les deux 
institutions universitaires. 

L'Ewle superieure peda
gogique de Czestochowa forme 
des etudiants en philologie ger
manique, philologie polonaise, 
anglais du business, his toi re, ad
ministration, '7estion et marke
ting, chimie, education techni
qu~, educat!on musiqu~ et edu-

de 
du 
leg 
dia 
tor 
pe 
sei 
fra 

Les bourses sont attri
buees pour une duree d'un se
mestre academique a 10 mois. Le 
montant de J'indemnite men
suelle d'entretien accordee est 
etabli en fonction du niveau de 
vie dansie pays d'accueil. E.n Eu
rope occidentale, par exemple, le 

· mon tant accorde est de 4.000 Ff. 
Les 110 bourses CIME sont repar
ties comme suit : 25 bourses en 

REPUBUQUE DEMOCRATIQUE DU CONGO 

INSTITUT SUPERIEUR DE 

TECHN IQUES APPLfQ UEES 
ISTĄ I ICIN&HASA 

I 
v"'"""'tp,,6u,1, 

N·ISTAIOGJ!!,OOI'....... • ••••.•• J .......... _J 

N I R6f. ; 

Y/ Rłi f. : 

JNFORMATJON PE PRESSE 

Anncxe,: 

LE PROFESSEUR ANDRE 8ANOEKELA KA ZAD I, DIRECTEUR GENERAL DE \'lSTA 

[NFORMETOUTE LACOMMUNAtn'E UNIVERSITAIRE. DE L'ARRNEE EN DATE DU 

3i JANVIER 2000 A L1STA/KINSHASA. DE LA DELEGA1l0N POLONAISE DE HAITT 

RANG CONDUITE PAR LES PROF'ESSE1JRS JANUSZ BEROOWSKI ET ZYGMUNT 

PO'iEGA RESPECTIVEMENT VICE-RECTI.:UR ET CHARGE DE MISSION DE 

L SCOLE SUPERCEURE DE PEDAGCX:i!E DE CZESTOCHOWA. DANS l.E CAD RE DU 

jUMEI..AGE ENTRE l.ES DEUX INsmtmONS UNIVERSITAIRES. 

LA ÓUREE DE LEUR MISSION EST OE SEPT JQURS ET SOUHAITENT 

RENCONTRER LES RESPONSABLES DES ETABUSSEMENTS OE L'ESU EN VUE 

DEXAMINER LES POSSIBIIJTES DE COUABORATION INTERUNVERSITAIRE. 

7l'l. : 20.727· 20.l13'5/NOOLD. B. P. ,,$93 ~31 

Selon 
le Clon, la ri

habilitatlon du 
gouvemement 
dirige par un 
remier minlstre 

s'impose •-, 
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* * * 

Krótko przed podróżą naszej delegacji z wizytą kurtuazyjną (w dniach 12/13.01 .2000 r.) przyjechał do 
WSP Ambasador RP w Algerii (sześć lat tę funkcję piastował w Kongo) dr Andrzej Łupina i Sekretarz 
Ambasady p. Grzegorz Walczak. 

Spotkanie utrwalono na pamiątkowej fotografii. 

Od lewej: prof dr hab. Janusz Berdowski, 
prof dr hab. Ryszard Szwed, dr Andrzej Łupina, 
dr Zygmunt Potęga, p. Grzegorz Wiczak 
(fot. T. Stolarczyk) 

W naszym archiwum odnaleźliśmy jeszcze inne fotografie poświadczające wcześniejsze kontakty 
z przedstawicielami Republiki Demokratycznej Kongo. 

Charge d'ajfair Demokratycznej Republiki 
Kongo p. Boekwa Lokolo-j 'Okombo z dr. Marce
lim Antoniewiczem z Instytutu Filozoficzno-Histo
rycznego na spotkaniu po uroczystości inaugura
cji 1999/2000 w dniu 6 października 1999 r. 

(fot. A. Pietrzyk) 

Spotkanie w dniu 15 listopada. Na 
pierwszym planie z lewej - Sekretarz Amba
sady Republiki Demokratycznej Kongo 
w Polsce p. Roger Mamputi, po prawej - go
spodarz spotkania Prorektor ds. Nauki 
prof dr hab. Janusz Berdowski 
(fot. A. Pietrzyk) 
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JAK MINĄŁ DZIEŃ. .. ? 

19 stycznia 2000 roku obfitował w wydarzenia. Na uroczystym 
posiedzeniu Rady Wydziału Filologiczno-Historycznego prof. dr hab. 
Aleksander Swieżawski, były Dziekan Wydziału, będący od paru lat 
na emeryturze, otrzymał drugi medal i dyplom Wydziału. (Przypo
mnijmy: pierwszy egzemplarz wręczył Dziekan prof. dr hab. Tade
usz Srogosz prof. dr. hab. dr. he. UKL Stefanowi Polaronowi 14 grud
nia ubiegłego roku). 

zasługi Profesora Swieżawskiego jako histo
ryka, ale przede wszystkim jako organizatora 
- przed laty- kierunku historia w częstochow
skiej WSP. Nie tylko byli pracownicy kiero
wanego przez Niego Zakładu zachowują 
ogromną wdzięczność dla Profesora. Jego 
uczniami czują się Ci, którzy nawet nie spo
tkali się z Nim na terenie WSP, a znają Profe
sora z Jego prac, gdy sami z nich korzystali 
jako studenci, lub z nich korzystali jako wy
kładowcy w innych uczelniach. 

Po powitaniu dostojnego Gościa przez 
Dziekana laudację na Jego cześć wygłosił 

prof. dr hab. Marek Cetwiński. Podkreślił 

Z wypowiedzi JM Rektora prof. dra hab. 
Szweda warto podkreślić szczególne wyróżnie
nie. Prof. Swieżawski bez wątpienia jest Mi
strzem i wzorem. Jest znakomitym badaczem
historykiem, był doskonałym dydaktykiem dla 
wieluset Jego następców- dydaktyków histo
rii, był zasłużonym organizatorem nie tylko 
w czasach organizowania i kierowania Zakła

dem, ale i Wydziałem. A przy tym pozostał nie
zwykle skromnym człowiekiem. I chyba w tym 
jest Jego wielkość, walor szczególnie godny 
naśladowania. 

(fot. A. Pietrzyk) 



Były potem życzenia, kwiaty, uściski. 

Prof. Swieżawski był wzruszony, co czuło się w Jego 
wypowiedzi wieńczącej spotkanie. Wspominał swój 
początek związku z WSP, wynikający poniekąd 
z przypadku (ówczesny Prorektor ds. Nauki, przy
rodnik, opatrznie zinterpretował specjalność Profe
sora - nauki pomocnicze historii i historia średnio
wieczna Polski), trudną drogę zabiegów o utworze
nie kierunku historia, wreszcie pracę w Dziekana
cie. Dziękował wszystkim za współpracę i życzli
wość, nie pominął także zespołu pracownic admini
stracyjnych Dziekanatu, bez których doświadczenia 
i lojalności nie mogłaby tak sprawnie przebiegać pra
ca Dziekana. 

ogromną wdzięczność dla prof. Aleksandra 
Gieysztora, który opiniował każdy maszynopis 
Profesora, zanim dotarł do Redakcji. Zaszczy
tem dla Wydawnictwa WSP, jak powiedział 

2./2.000 

Po krótkiej przerwie odbyło się spotkanie autor
skie. Na sali przeważała młodzież studencka, dlatego 
kilkanaście zdań wprowadzenia przedstawił Dyrektor 
Instytutu Filozoficzno-Historycznego dr Marceli 
Antoniewicz . Mówił też sam Autor, wyrażając 
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Redaktor Naczelny Stanisław Podobiński, było powierze
nie naszej oficynie wydawniczej aż sześciu prac. Pięć 
z nich zaprezentowanych było na spotkaniu, można było je 
nabyć i skorzystać z okazji zdobycia autografu Autora. 

ADMINISTRACJA 

GOSP01>AllKA l SKAiUIOWOŚĆ 
KSIĘS'lWA RAWSlUt(".O J313·14'1 HISTOIUA POLSKI 

* * * 
Również w tym dniu przebywali w naszej Uczelni - na zaproszenie JM Rektora i Uczelnianego Klubu 

AZS - Prezes Zarządu Głównego dr Marek Konopczyński, Sekretarz Generalny AZS Bartłomiej Korpak, 
Dyrektor Oddziału Zamiejscowego Urzędu 
Marszałkowskiego Jan Gaj, Wiceprezydent 
m. Częstochowa Sławomir Gliński, Prezes 
Klubu Środowiskowego AZS Częstochowa 
Andrzej Gołaszewski. 

Gospodarzem spotkania był JM Rektor 
WSP Częstochowa prof. dr hab. Ryszard 
Szwed, ze strony WSP przy stole zasiedli 
również mgr Aleksander Gogulski, Dyrek
tor Administracyjny oraz mgr Wiesław 

Pięta, Wiceprzewodniczący Klubu Uczelnia-

nego AZS. W czasie spotkania, którego zakoń
czenie mieliśmy sposobność utrwalić na foto
grafii, omawiane były sprawy budowy Akade
mickiego Centrum Sportowego. 

(fot. A. Pietrzyk) 
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W drugim dniu spotkania, w którym uczest-
niczyli rektorzy uczelni częstochowskich i pre
zesi klubów uczelnianych, omawiano sprawy 
związane z rozwojem sportu akademickiego oraz 
bieżącej działalności klubów AZS. 

20 stycznia odbyły się także, przy udzia
le Gości, 20-te Akademickie Mistrzostwa 
Wyższych Szkół Pedagogicznych i Filii Uni
wersytetów w piłce nożnej halowej, w której 
nasza reprezentacja zdobyła dopiero trzecie 
miejsce. Apetyty na miejsce na podium były 

większe, a jednak trzeba je było odstąpić Go
ściom. Pierwsze miejsce zdobyła drużyna WSP 
Bydgoszcz, drugie - drużyna WSP Zielona 
Góra. Naszej drużynie gratulujemy i życzymy 
spełnienia marzeń o wyższych pozycjach 
w kolejnych sportowych zmaganiach. 

(fot. ze zbiorów W Pięty) 

Zdrowe myślenie 

Bijąc napastnika musisz mieć na względzie, 
Że on sprawę o pobicie wygra z tobą wszędzie. 

Zbigniew Grządziełski 
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* * * 
Tradycyjnie w środę odbył się w częstochowskim 

Ratuszu muzyczny wieczór z cyklu „Koncerty Pedagogów". 
Dość często udaje nam się uczestniczyć w tych spotka

niach, prawie nigdy - zająć miejsce siedzące, bo niewielka 
sala Muzeum wypełniona jest melomanami. Jakież było zadzi
wienie, że tym razem o miejsca nie było trudno. Szczególnym 
zaś zdziwieniem była nieobecność stałych bywalców- pracow
ników Wydziału Wychowania Artystycznego. Z zażenowaniem 
podajemy liczbę pracowników obecnych na koncercie, nie li
cząc wykonawców: jeden (! ! !) pracownik zechciał swoją obec
nością wyrazić nie tylko zainteresowania muzyczne, ale i kole

żeńską solidar
ność z wyko
nawcami. Każdy 
przecież wie, że 
artystom po
trzebna jest wi
downia, szcze
gólnie ta życzli
wa. 

WVŻSZA SZKOŁA PEDAGOGICZNA W CZĘSTOCHOWIE 
, INSTYTUT MUZVKI f 

' , ' o ZARZĄD MIASTA CZĘSTOCHOWY s 
· MUZEUM CZĘSTOCHOWSKIE (, -/ 

zapraszaję na: !J 
) 

tftltl~I~ 111~1t4ł,łtf,Ó\\' 
wykonawcy: 

MACIEJ ZAGÓRSKI fortepian 
Jasnogórski Kwartet Wokalny 

"CANTU '.: ,w składzie: 
enata sopran 

alt 
VK1UWl1-v.114'2:1orówski tenor 

·tfit-:~-- ' ' · . baryton 
R słowo o muzyce - --- ,i .. ,, · 

~..._,,...,.. prog fa lTlie: 

oncert odbędzie się 19.01 .2000 r. o godz. 18.0J ! 
w Muzeum Częstochowskim (Ratusz) _,_ 

W:!tęp v.oiny > r 

Chwila przed koncertem: po prawej adj. Robert Gawroński, 

który jedyny znalazł czas na udział w koncercie Kolegów 

Ale niech nieobecni żałują, bo koncert był dosko
nały! Prawdziwa uczta dla ducha! Publiczność, tego 
wieczora mniejsza liczebnie, była skupiona, wyciszo
na, cenne malowidła na ścianach dodawały szczególne
go klimatu. Z miejsca w pierwszym rzędzie była spo
sobność obserwowania dłoni pianisty adj. Macieja Za
górskiego, odbijających się w tafli czarnego fortepianu, 
z wirtuozerią odtwarzających utwory Mistrza Frydery
ka. Wyobraźnią można było przenieść się w scenerię 

salonów, 
gdzie Cho
pin „raczył" 
SWOJą mu
zyką co znakomitszą publiczność. Ach, gdybyż jeszcze podano 
herbatę w porcelanowych filiżankach ... 

[Od Redakcji: Przed koncertem udało nam się spo tkać 

z adj. Maciejem Zagórskim. Wyszukując „na zapleczu" stosow
nego miejsca do zdjęcia dla Czytelników „Res Academicae" wy
patrzyłam piękne, ozdobne krzesło i uznałam je za najlepsze tło, 

najlepszy rekwizyt do fotografii. Pan Maciej zasiadł w nim spło
szony, bowiem - jak powiedział - jest to fotel „zastrzeżony" dla 
gości salonu Andrzeja Kalinina. Jestem pewna, że nasz utalento
wany pianista będzie mieć sposobność zasiąść w tym właśnie fo
telu jako gość Salonu.] 

(Fot. A.Pietrzyk) 



W drugiej części Jasnogórski Kwartet 
Wokalny „Cantus", którym kieruje adj. Prze
mysław Jeziorowski pozwolił nam utrwalić 

nastroje świąteczne, nierozerwalnie związa
ne z kolędami. Kierownik Zakładu Dyrygo
wania tym razem w roli dyrygenta występo

wał niezwykle dyskretnie, przed kolejnym 

utworem poddając jedynie 
kamertonem ton (na zdjęciu 
z lewej). Wystąpił natomiast 
przez kilkadziesiąt minut 
jako współwykonawca ko
lęd: i tych dobrze nam zna
nych z rodzinnych wieczo
rów kolęduj ących, i tych zu
pełnie nieznanych, z teksta
mi łacińskimi. A do wszyst
kich słowo wstępne zapre
zentowała wytrwała organi
zatorka ratuszowych spo
tkań mgr Aldona Hiller z In
stytutu Muzyki (na zdj ęciu 
z prawej). 

Fot. A. Pietrzyk 

2/2000 

W zasłuchaniu kolędowaniem w perfekcyjnym wykonaniu Jasnogórskiego Kwartetu Wokalnego trudno 
było nie wrócić do wypowiedzi Jana Pawła II, którą przekazała TVP w dniu 6 stycznia: 

Kolęda jest wielką katechezą. 
Więc śpiewajcie! 

Nie tylko śpiewajcie, ale nad nią rozmyślajcie! 

Szkoda, że grono zachęconych do rozmyślania było tego dnia nieliczne. 
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BĘDĄ OCENIAĆ I NAGRADZAĆ 

Uczelniany Zespól Oceniający 
Przewodniczący - prof. dr hab. Jacek Kasperczyk (WMP) 
Członkowie: 

ks. prof. dr hab. Wojciech Pazera (WFH) 
prof. dr hab. Andrzej Ślęzak (WMP) 
prof. dr hab. Andrzej Pluta (WP) 
prof. Ewa Zawadzka-Rykała (WWA) 

Międzywydziałowy Zespól Oceniający 

Przewodniczący- prof. Edward Bogusławski (WWA) 
Członkowie: 

dr Adam Olech (WFH) 
prof. dr hab. Jacek Kozioł (WMP) 
dr Sylwia Badora (WP) 
prof. Joachim Pichura (WWA) 
mgr Grażyna Papaj (SWFiS) 
mgr Janina Staszczyk (SPNJO) 

Uczelniany Zespól ds. Odwołań 

Przewodniczący- ks. prof. dr hab. Jan Związek (WFH) 
Członkowie: 

prof. dr hab. Wanda Śliwa (WMP) 
prof. dr hab. Marek Szczepański (WP) 
prof. Ryszard Osadczy (WWA) 
mgr Jerzy Mleczak (SWFiS) 
mgr Andrzej Wątroba (SPNJO) 

Rektorska Komisja ds. Nagród dla Nauczycieli Akademickich 

Przewodniczący- prof. dr hab. Janusz Berdowski (Prorektor Ćls. Nauki, WMP) 
Członkowie: 

prof. dr hab. Jan Przewłocki (WFH) 
prof. dr hab. Janusz Milewski (WMP) 
prof. Jerzy F. Sztuka (WWA) 
dr Romuald Derbis (WP) 
dr Barbara Bachowska (RZ ZNP) 
dr Anna Kwiatkowska (NSZZ „Solidarność") 

Dla naszych pracowników nie tylko ważną informacjąjest skład zespołów oceniających, ale komunikat, 
który prezentujemy dalej. Dotyczy zaś tego, za co poszczególne zespoły będą oceniać i nagradzać . 

Biblioteka Główna od lat prowadzi „Bibliografię publikacji pracowników naukowych Wyższej Szkoły 
Pedagogicznej". Obecnie bibliografia będzie redagowana jako baza informacyjna do wglądu w iutemecie. 
Wymagać będzie ciągłego uaktualniania i uzupełniania. A niestety, nasi pracownicy okazali się niezdyscypli
nowani wobec zarządzeń i pism obligujących do powiadamiania Działu Informacji Biblioteki Głównej 
o swoim dorobku naukowym. Dowodem niech będzie jedno żenujące zestawienie. Do zarządzenia wewnętrz
nego R-0210/3/96 w sprawie dokumentowania prac naukowych, badawczo-rozwojowych, doktorskich, ha
bilitacyjnych, ekspertyz naukowych, przekazywanych dalej do Ośrodka Przetwarzania Informacji, zastoso
wało się w ciągu lat 1997-1999 sześciu! pracowników. Propozycję Dyrekcji Biblioteki Głównej , by „okre
sową ocenę pracowników nauki przeprowadzać między innymi na podstawie dorobku zarejestrowa
nego w Bibliotece Głównej" zaakceptował Prorektor ds. Nauki prof. dr hab. Janusz Berdowski. 

Znając decyzję Prorektora podajemy powyższy komunikat z wyprzedzeniem do stosowych zarządzeń, 
by nasi Czytelnicy mogli co śpieszniej uzupełnić swoje wykazy w bibliografii opracowywanej przez Biblio
tekę Główną. Jeśli troska o image Uczelni i własną pozycję w świecie nauki nie jest wystarczająca, może 
zmobilizuje perspektywa nie uwzględnienia wykazu publikacji w arkuszach ocen i we wnioskach o nagrodę, 
o ile nie znajdą one potwierdzenia w Dziale Informacji Biblioteki Głównej. 
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ZA.GRANICA 

Początek roku to tradycyjnie okres sporządzania statystyk i sprawozdań za miniony rok kalendarzowy. 
Dotknijmy i my tego obszaru. 

W okresie sprawozdawczym służbowo za granicą przebywało 174 osoby, w tym 120 pracowników 
i 54 studentów. Przyjęto 39 obcokrajowców, w tym 5 studentów. Łącznie wymiana osobowa objęła 213 osób. 
Statystyka nie uwzględnia osób zatrudnionych, a zatrudnionych jest w uczelni dziewiętnastu obcokrajow
ców. W zakresie przekazywania komunikatów o wymianie zagranicznej Redakcja ma znaczne zaległości 

w stosunku do Czytelników ( od numeru 4/99 rozdział „Zagranica" nie pojawił się w spisie treści), a także 
w stosunku do naszych pracowników, którzy chcieliby, by Ich delegacje zagraniczne były odnotowane na 
naszych łamach. Ograniczając się do krótkich notek wymieńmy delegowanych, zachowując chronologię 
wyjazdów. 

W dniach 27.02-5.03.1999 r. prof. dr hab. Paweł Płusa i mgr Ewa Kiełb-Starczewska z Instytutu Filolo
gii Obcych przebywali w Brukseli i Antwerpii w celu realizacji Specjalnej Wizyty Przygotowawczej w ra
mach Programu So9rates-Erasmus. 

* * * 
Dr Grażyna Rygał z Instytutu Matematyki w dniach 6--11.04.1999 r. wzięła udział w konferencj i dydak

tyków matematyki w Wielkiej Brytanii ATM „Hundreds and Thousands". 

* * * 
Pracownicy Zakładu Kultury Fizycznej: dr Joanna Rodziewicz-Gruhn i mgr Wacław Baczyński wraz 

z trojgiem studentów: Bożeną Jankowską, Michałem Kossakowskim i Sylwestrem Nowakiem przebywali 
w dniach 28.03 -1.04.1999 r. w Brzesciu na Białorusi, gdzie uczestniczyli w międzynarodowej konferencji 
,,Człowiek, zdrowie, kultura fizyczna na progu XXI wieku", a także przeprowadzali badania antropome
tryczne wśród uczniów szkół średnich. 

* * * 
Dr Joanna Rodziewicz-Gruhn w dniach 8-11.04.1999 r. uczestniczyła w Mińsku na Białorusi w mię

dzynarodowym forum, na którym omawiany był program realizacji wspólnych badań poświęconych kom
pleksowej rehabilitacji dzieci i rodzin Czarnobyla. 

* * * 
Dr Gizela Kurpanik-Malinowska w dniach 26-29 marca 1999 r. przeprowadzała na Uniwersytecie Lip

skim konsultacje w sprawie swojej rozprawy habilitacyjnej. 

* * * 
Prof. dr hab. Lucyna Rożek i mgr Dorota Utracka z Instytutu Filologii Polskiej wzięły udział w dniach 

13-16.04.1999 r. w międzynarodowej konferencji w Grodnie na Białorusi „Metonimiczna metamorfoza 
postaci w polskiej powieści XX wieku w kontekście europejskiej tradycji późnego modernizmu" w Grodnie 
na Białorusi. 

* * * 
Dr Anna Wręczycka i dr Czesław Puchała z Instytutu Chemii uczestniczyli w dniach 20-23.04.1999 r. 

w międzynarodowym seminarium „Pregradualni priprava z postgradualni vzdelavani ucitelu chemie", które 
miało miejsce w Ostrawie. 

* * * 
Czterdziestu studentów, reprezentujących Koło Młodych Polonistów, pod opieką opiekunów: dra Janu

sza Hurnika, dra Dariusza Złotkowskiego i mgr Doroty Utrackiej wzięło udział w dniach 28 kwietnia -
5 maja 1999 roku w „Warsztatach Interpretacyjnych: Krąg pierwszy - dom". Miejscem spotkania młodych 
polonistów była Dunajska Streda w Słowacji. 

11 
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* * * 
Mgr Urszula Nowacka z Zakładu Wychowania Technicznego i mgr Stanisław Podobiński, Redaktor 

Naczelny Wydawnictwa w dniach 8-12 maja 1999 r. przebywali w Instytucie Pedagogiki i Psychologii 
Kształcenia Zawodowego Akademii Nauk Pedagogicznych Ukrainy w Kijowie celem przeprowadzenia kon
sultacji naukowych w związku w przygotowywaną w tym ośrodku pracę doktorską. W podróży towarzyszyła 
prof. dr hab. Jolanta Wilsz, która sprawuje opiekę naukową nad doktorantami. 

* * * 
Prof. dr hab. Lucyna Rożek z Instytutu Filologii Polskiej w okresie od 11 do 25 maja uczestniczyła aż 

w dwóch konferencjach organizowanych w Symferapolu (Ukraina): przez Krymskie Centrum Badań Huma
nistycznych i „Dom- Muzeum" im. Maksymiliana Wołoszyna. 

* * * 
Prof. dr hab. Stefan Polaron, dr Anna Szyndler z Instytutu Filologii Obcych oraz absolwentka kierunku 

Filologia germańska przebywali w dniach 17-19 maja w Moguncji i Bonn, gdzie wraz z przedstawicielami 
partnerskiego ośrodka Uniwersytetu Koblenz-Landau spotkali się z b. kanclerzem Niemiec Helmutem 
Kohlem. 

* * * 
Prof. dr hab. Michał Małachowski z Instytutu Fizyki przebywał w Edynburgu (Szkocja) w dniach 

15 - 23 maja. Wyjazd związany był z uczestnictwem w konferencji „Microelectronic Manufacturing Techno
logies". 

Od prawej: prof M. Małachowski, dr Algirdas 
Baskys (Litwa) 

(fot. dr A. van der Wiei z Holandii) 

* * * 

Dr A. van der Wiei (Holandia) czyta nasz plakat 
(fot. M. Małachowski) 

W ramach projektu „Theseus" grupa studentów z kierunku pedagogika (poradnictwo zawodowe) od
wiedziło w dniach 16- 22 maja 1999 r. Fontys University w Holandii. Opiekunem grupy był mgr Piotr Bauć . 

* * * 
Prof. dr hab. Andrzej Zakrzewski z Instytutu Filozoficzno-Historycznego przebywał we Francji w dniach 

25 maja - 12 czerwca, gdzie wziął udział w konferencji naukowej zorganizowanej przez Oddział PAN 
i Centrum Badań nad Literaturami Słowiańskimi oraz przeprowadzał kwerendę biblioteczną. 

* * * 
W dniach 3- 6 czerwca prof. dr hab. Wanda Śliwa z Instytutu Chemii uczestniczyła w IV Seminarium 

Zakładu Elektroniki, które miało miejsce w Czechach w miejscowości Jesenik. 
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* * * 
Dr Sylwia Badora z Instytutu Pedagogiki Społecznej przebywała w Iwano-Frankowsku (Ukraina) 

w dniach 3- 6 czerwca celem złożenia egzaminu związanego z przewodem habilitacyjnym. 

* * * 
W krótką (9-12 czerwca), ale jakże miłą podróż do Mińska (Białoruś) udała się dr Jadwiga Hanisz 

z Zakładu Wczesnej Edukacji Dziecka. Delegowana została po odbiór dyplomu habilitacyjnego. 

* * * 
Prof. dr hab. Iwan Kityk z Instytutu Fizyki oddelegowany został w dniach 6-18 czerwca do Niemiec 

w celu nawiązania współpracy naukowej pomiędzy Uniwersytetem Bayreuth i Wyższą Szkołą Pedagogicz
ną. 

* * * 
Dr Krystyna Sztuka, psycholog z Instytutu Plastyki, w dniach 16-30 czerwca prowadziła w Hafnarfjor

dur k. Reykjaviku (Islandia) warsztaty z psychologii. 

* * * 
Prof. Jerzy F. Sztuka z Instytutu Plastyki przebywał w Reykjaviku w dniach 16-30 czerwca w celu 

zorganizowania ekspozycji swoich prac. 

* * * 
Grupa pracowników Instytutu Matematyki (wymienimy Ich w kolejności alfabetycznej: mgr Eleonora 

Dappa, mgr Katarzyna Domańska, prof. dr hab. Jurij Povstenko, dr Grażyna Rygał, mgr Artur Soroczuk, 
prof. dr hab. Oleg Tikhonenko, mgr Możena Woźna) wzięła udział w konferencji VI Czech-Polish Mathema
tical School, która odbyła się w dniach 10-13 czerwca w Litomierzycach (Czechy). 

* * * 
Mgr Anna Dolata-Zaród z Instytutu Filologii Obcych przebywała w dniach 26 czerwca do 12 lipca we 

Francji jako stypendystka rządu francuskiego. 

* * * 
Dr Małgorzata Makowska-Janusik z Instytutu Fizyki od 1 do 25 lipca przeprowadzała w Uniwersytecie 

w Angers pomiary współczynników nieliniowo-optycznych. 

* * * 
Dr Adam Rosół z Instytutu Pedagogiki Społecznej przebywał w dniach 20-26 .czerwca w Moskwie, 

gdzie złożył kolokwium ,habilitacyjne w Instytucie Kultury Fizycznej. 

* * * 

Dr Anna Kozłowska z Instytutu Pedagogiki i Psychologii w dniach 28 czerwca - 1 lipca uczestniczyła 
w międzynarodowej konferencji „Modernisation of Instruction in Technical and Technically Oriented 
Disciplines", która miała miejsce w Ołomuńcu (Czechy). 

* * * 
Prof. dr hab. Lucyna Rożek z Instytutu Filologii Polskiej delegowana została w dniach 27 czerwca do 

3 lipca do St. Petersburga (Rosja), celem wzięcia czynnego udziału w międzynarodowej konferencj i zorga
nizowanej przez Rosyjski Państwowy Uniwersytet Pedagogiczny im. A.I. Hercena. 

* * * 
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Prof. dr hab. Zygmunt Bąk z Instytutu Fizyki w dniach 27 czerwca do 1 lipca przebywał w Trest Castle 
(Czechy), gdzie uczestniczył w konferencji VIII Symposium on Surface Physics". 

* * * 

Dr Dorota Wawrzak z Instytutu Chemii w dniach 23-26 czerwca przebywała w Ostrawie (Czechy), 
gdzie brała udział w konferencji „New Trends in Minerał Processing". 

* * * 

Dr Joanna Rodziewicz-Gruhn z Zakładu Kultury Fizycznej przebywała w Mińsku w dniach 21-26 czerw
ca, gdzie kontynuowała konsultacje naukowe. 

* * * 

W dniach od 27 czerwca do 18 lipca dr Urszula Cierniak z Instytutu Filozoficzno-Historycznego 
w archiwach Moskwy i Sankt Petersburga przeprowadzała kwerendy archiwalne. 

* * * 

Mgr Joanna Kulska, koordynator ds. współpracy z zagranicą, przebywała w dniach 29.06---4.07 w Uni
wersytecie KoblenŻ-Landau celem omówienia współpracy w ramach programu Socrates-Erasmus. 

* * * 
Dr Robert Geisler z Instytutu Pedagogiki Społecznej przebywał w dniach 4- 16 lipca 1999 r. w Buda

peszcie, biorąc udział w Szkole Letniej Uniwersytetu Środkowoeuropejskiego. 

*** 

Prof. dr hab. Zbigniew Przybyła z Instytutu Filologii Polskiej przebywał we Francji w dniach 8- 25 lipca 
celem przeprowadzenia kwerendy prasowej . 

* * * 

Mgr Zbigniew Kopeć z Instytutu Filologii Obcych w dniach 10-16 lipca uczestniczył w Międzynarodo

wej Konferencji Językoznawczej w Sztokholmie (Szwecja). 

* * * 

Dr Stanisław Tkaczyk z Instytutu Fizyki w dniach 4-11 lipca uczestniczył w konferencj i „International 
Seminar on Polarization and Space Charge Phenomena in Polymer Dielectrics (ISPD '99), która odbyła się 
w Odessie (Ukraina). 

* * * 

Dr Eligiusz Małolepszy z Zakładu Kultury Fizycznej i mgr Arkadiusz Marzec z Instytutu Pedagogiki 
Społecznej zostali delegowani w dniach 13-20 lipca do Budapesztu (Węgry), gdzie wzięli udział w konfe
rencji pn. ,,6th ISHPES Congress". 

* * * 

W dniach 12-22 lipca kwerendę_ archiwalną we Lwowie przeprowadzał dr Kazimierz Rędziński z Insty
tutu Pedagogiki i Psychologii. 

*** 

Prof. dr hab. Oleg Szpotiuk z Instytutu Fizyki uczestniczył w dniach 18-23 lipca w konferencji w Jenie 
(Niemcy) ,,Radiation Effects in Insulators". 

**;I< 
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Adj. Krystyna Szwajkowska z Instytutu Plastyki brała udział w dniach 26.07 - 6.08.99 w warsztatach 
graficznych w Centrum Grafiki Fransa Masereal'a w Kasterlee (Belgia). 

* * * 
Prof. dr hab. Rościsław Pazuchin z Instytutu Filologii Obcych delegowany był do Stanów Zjednoczo

nych w dniach 1-8 sierpnia celem wzięcia udziału w XIV Międzynarodowym Kongresie Fonetycznym. 

* * * 
Dr Jadwiga Suchmiel w Instytutu Pedagogiki i Psychologii przeprowadzała w dniach 1-7.08. 99 we 

Lwowie kwerendę archiwalną. 

* * * 
Mgr Jadwiga Makosz z Instytutu Muzyki w dniach 2-8 .08.99 r. wzięła czynny udział w sympozjum 

naukowym „Das Musiktheater in den audiovisuellen Medien", zorganizowanym przez Uniwersytet 
w Salzburgu w Austrii. Wyjazd dofinansowany był przez Warszawskie Towarzystwo Naukowe i Fundację 
im. S. Batorego. 

* * * 
Dokładnie w tym samym terminie dr Gizela Kurpanik-Malinowska z Instytutu Filologii Obcych przeby

wała w Austrii, gdzie uczestniczyła w Międzynarodowym Sympozjum w Uniwersytecie w Salzburgu 
pt. ,, ... Ersichtlich gewordene Taten Musik; Das Musiktheater in den audiovisuellen Medien". 

* * * 
Dr Joanna Grygiel i dr Teresa Biegańska z Instytutu Matematyki uczestniczyły w dniach 29.08 - 5.09 

w konferencji „Summer School on General Algebra and Order Sets". Konferencja odbyła się w miejscowości 

· Milonov w Czechach. 

* * * 
Dr Joanna Ławnikowska-Koper z Instytutu Filologii Obcych przeprowadzała w dniach 26- 31 sierpnia 

kwerendę biblioteczną w Austriackim Archiwum Literatury i Bibliotece Narodowej w Wiedniu. 

* * * 
W międzynarodowym seminarium nt. ,,Mniejszości narodowe w Europie", które odbyło się w dniach 

12-17 września 1999 roku w Brilhl w Niemczech , uczestniczył mgr Mariusz Szyma ze Studium Praktycznej 
Nauki Języków Obcych. 

* * * 
Prof. dr hab. Lucyna Rożek z Instytutu Filologii Polskiej przeprowadzała w Moskwie w dniach 

29 sierpnia - 7 września kwerendę archiwalną. 

* * * 
Mgr Wacław Baczyński z Zakładu Kultury Fizycznej był pilotem służbowego samochodu, który w dniach 

30.08-2.09 oddelegowany został do Iwano-Frankowska na Ukrainie celem przekazania w ramach akcj i 
charytatywnej polskich książek do tamtejszego Uniwersytetu. 

* * * 
Prof. dr hab. Lucyna Rożek z Instytutu Filologii Polskiej przebywała w dniach 14 - 23 września 

w Symferapolu, gdzie uczestniczyła w konferencji naukowej „Puszkin i Krym". 

* * * 

Dr Alina Gil z Zakładu Wychowania Technicznego w dniach 31 .08 --4.09 uczestniczyła w konferencj i 
,,2nd European Conference on Neutron Scattering" w Budapeszcie. 

15 
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* * * 
Prof. Grzegorz Banaszkiewicz z Instytutu Plastyki w czasie pobytu w dniach 29.08- 5.09.1999 roku we 

Lwowie analizował możliwości nawiązania współpracy z Muzeum Starych Technik Graficznych, która 
została zapoczątkowana plenerem grupy studentów studiów zaocznych, specjalizacji grafiki, prowadzonej 
przez adj. K. Szwajkowską, także z Instytutu Plastyki. 

* * * 
W podróż do kilku ośrodków (Aachen, Angers, Paryż) udali się w dniach 5 - 16 września Rektor 

prof. dr hab. Ryszard Szwed i Prorektor ds. Nauki, celem dokonania uzgodnień dotyczących przyszłej współ

pracy. Niestety, ważne sprawy rodzinne odwołały Prorektora zza niemieckiej granicy. 

* * * 
Prof. dr hab. Oleg Szpotiuk z Instytutu Fizyki delegowany został w dniach 4 - 10 września celem wzię

cia udziału w konferencji: ,,EPS-11 : Trends in Physics", która została zorganizowana w Londynie . 

* * * 
Dr Zbigniew Jakubowski z Instytutu Filozoficzno-Historycznego przebywał w dniach 9- 12 września 

w Pradze, gdzie przeprowadzał kwerendę archiwalną. 

* * * 
W VII. Międzynarodowej Konferencji „Ekologia człowieka w okresie poczernobylskim" wzięła udział 

dr Rodziewicz-Gruhn z Zakładu Kultury Fizycznej. W Mińsku przebywała w dniach 26.09 - 6.10.1999 r., 
bowiem korzystając z obecności na Białorusi kontynuowała badania w szkołach okręgu mińskiego. W kon-• 
ferencji (w dniach 26-20.09.'1999 r.) wziął również udział Jej kolega z Zakładu dr Ryszard Zarzeczny. 

* * * 
Mgr Barbara Pluta ze Studium Praktycznej Nauki Języków Obcych podjęła w dniu 1 października 

1999 r . pracę na stanowisku lektora języka polskiego w Uniwersytecie Kaliningradzkim. Kontrakt ma trwać 
do 30 czerwca br. 

* * * 
Mgr Anna Czerniecka-Haberko z Instytutu Filozoficzno-Historycznego delegowana została do Cherso

nia na Ukrainie w dniach 2-8 .10.1999 r. w celu wzięcia udziału w konferencj i „Historiografia w systemie 
historycznej nauki". 

* * * 
Mgr Krzysztof Pośpiech z Instytutu Muzyki w dniach 6-10.10.99 uczestniczył w sympozjum „Cantus 

choralis" w Usti, zorganizowanym przez Uniwersytet Jana Ewangelisty Purkyne. 

* * * 
Prof. dr hab. Rościsław Pazuchin z Instytutu Filologii Obcych został zaproszony do udziału w VII Świa

towym Kongresie Międzynarodowej Asocjacji Studiów Semiotycznych, zorganizowanym przez Politechni
kę Drezdeńską. Kongres odbył się w dniach 6-11 .X. 1999 r. w Dreźnie. 

* * * 
Dr Irene~sz Świtała z Instytutu Filologii Obcych delegowany był do Włoch (do Rzymu) w dniach 

14- 17.10.99, gdzie wziął udział w konferencji „Człowieczeństwo i moralność" . 

* * * 
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Dr Danuta Marzec i mgr Arkadiusz Marzec z Instytutu Pedagogiki Społecznej oraz dr Stanisława Czar
necka z Instytutu Pedagogiki i Psychologii delegowani zostali w dniach 11- 13 .10.1999 r. do miejscowości 
Hradec Kralove (Czechy) w celu wzięcia udziału w konferencji „Młodzież w okresie przemian". 

* * * 
Dr Anna Kozłowska z Instytutu Pedagogiki i Psychologii delegowana była do Florida State University 

w dniach 14-26 października. 

Dr A. Kozłowska omówiła warunki współorganizacji internetowej konferencji pedagogów. Uzgodnio
no wstępnie termin konferencji na miesiąc czerwiec. Materiały przygotowane przez największe autorytety 
umieszczone będą na w internecie. Po dwóch tygodniach o określonej godzinie zainteresowani wejdą na 
określony kanał programu IRC i rozpocznie się dyskusja. Oprócz Zakładu Pedagogiki Ogólnej, który repre
zentuje jako organizator konferencji dr Anna Kozłowska, współorganizatorami będą: Florida State Universi
ty i Znanztveni Institut Filozofske Fakultete Univerze v Ljubljani. Takiej kooperacj i i internetowej konferen
cji jeszcze nie było! 

* * * 
Na trzymiesięcznym stypendium przyznanym przez partnerski ośrodek Uniwersytet Koblenz-Landau 

przebywała w dniach od 21 .1 O .1999 - 21. O 1.2000 mgr Patrycja Sapota z Instytutu Filologii Obcych. 

* * * 
Prof. dr hab. Tadeusz Dubicki z Instytutu Filozoficzno-Historycznego, prof. dr hab. Aleksander Żako

wicz i mgr Dariusz Pleśniak z Instytutu Plastyki przeprowadzali w dniach 7-15.XI.1999 kwerendę archiwal
ną i biblioteczną we Lwowie. 

* * * 
Delegacja Instytutu Fizyki w składzie: prof. dr hab. Józef Świątek, dr Jacek Filipecki i dr Stanisław 

Tkaczyk przebywała w dniach 2-5 .XI.1999 we Lwowie w celu przeprowadzenia ustaleń dotyczących dalszej 
współpracy z PNP "Karat". 

* * * 
W dniach 8- 12 listopada delegowany był do Niemiec prof. dr hab. Stefan Polaron z Instytutu Filologii 

Obcych na ceremonię wręczenia Mu doktoratu honoris causa w Uniwersytecie Koblenz-Landau. Na uroczy
stości obecny był również JM Rektor prof. dr hab. Ryszard Szwed, by swoją obecnością uświetnić wyjątko

wą chwilę. 

* * * 
Mgr Hanna Kaczmarek z Instytutu Filologii Obcych przebywała w dniach 10 - 15 XI 99 r. w Bremie, 

korzystając z miejskich i uniwersyteckich bibliotek. 

* * * 
Dr Joanna Rodziewicz-Gruhn z Zakładu Kultury Fizycznej przebywała w dniach 14- 21.XI.1999 r. 

w Wilnie w celu przeprowadzenia pomiarów antropometrycznych i badań ankietowych wśród uczniów 
w wieku 7-15 lat. 

* * * 
Prof. dr hab. Marek Cetwiński z Instytutu Filozoficzno-Historycznego w dniach 23-25.XI.99 przebywał 

w Pradze (Czechy), gdzie wziął czynny udział w konferencji naukowej poświęconej nauce w Czechosłowa
cji w latach 1953-1963. 

* * * 
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Dr Joanna Grygiel z Instytutu Matematyki w dniach 29.11-12.12.99 przebywała w Republice Południo
wej Afryki, gdzie wzięła udział w konferencji LUATCS'99 (Firts Southem African Summer School and 
Workshop on Logic, Universal, Algebra, and Theoretical Computer Science). 

* * * 
Mgr Beata Rusek z Instytutu Filologii Obcych została delegowana do Landau w dniach 3- 10.12 .99 r. 

celem uczestniczenia w seminarium dla nauczycieli pt. ,,Kommunuikationstraining mit Schulem". 

* * * 
Prof. dr hab. Jolanta Wilsz z Zakładu Wychowania Technicznego delegowana była do Kijowa w dniach 

l-4.Xll.1999 r. w celu uczestniczenia w promocji polsko-ukraińskiego rocznika pt. ,,Kształcenie zawodowe: 
pedagogika i psychologia". 

* * * 
W ramach umowy o bezpośredniej współpracy grupa studentów kierunku Filologia Polska (Katarzyna 

Gryz, Agnieszka Kucharczyk, Aleksandra Ogrodniczek, Małgorzata Wierzbicka, Anna Zaręba, Rafał Wło

darczyk) przebywała w Uniwersytecie Wołyńskim w Łucku w dniach 28.11-6.12.99. Opiekunką grupy była 
mgr Iwona Drobczuk. 

* * * 
Dr Gizela Kurpanik-Malinowska z Instytutu Filologii Obcych delegowana została do Portugalii w dniach 

8-12.Xll. l 999 r. w celu wzięcia udziału w konferencji „Opera staging today", zorganizowanej przez Uni
wersytet w Lizbonie. 

* * * 
Krótką kwerendę biblioteczną (w dniach 8-10 grudnia 1999 roku) przeprowadziła dr Elżbieta Humik 

z Instytutu Filologii Polskiej w bibliotekach w Wiedniu. 

* * * 
Dr Adam Rosół z Instytutu Pedagogiki Społecznej przebywał w dniach 13-17.XII.99 r. w Mińsku na 

Białorusi. Wyjazd związany był z czynnym uczestnictwem w konferencji naukowej pt. ,,Psychologiczne 
aspekty działalności nauczycieli w szkole wyższej". 

* * * 
Prof. dr hab. Lucyna Rożek z Instytutu Filologii Polskiej w dniach 16-23 grudnia przebywała w Mo

skwie, by uczestniczyć w konferencji naukowej poświęconej setnej rocznicy urodzin prof. G.N. Pospiełowa. 

Refleksyjnie 

Czy mistrzowie autokracji 
Mogą uczyć demokracji"? 

Działacz 

Odkąd stał się pttb1icma osobą 
Coraz mniej faadzi ma za sobą. 

Opolm 

On był stały, 
A idee się zmieniały. 

Prawo natury 

Najsmaczniejsze ,.konfitury" 
Zastrzeżone są dla ,~góry". 

ZbigRiew Grządzielski 
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METROPOLITA KRAKOWSKI KOPIA 

Kraków, dnia 11 stycznia 2000 r. 

Przewielebny 
Ks. prof. dr h:ab. J:in ZW1ĄZEK 
C1.ęstochow8 

Na podstawie § 15e Statutu Papieskiej Akademii Teologicznl!j 
w Krakowie za!Wierdzonego pismem Kongregacji de lnstit1,1ione Catholica 
z dnia 16 pażdzicmika 1991 r. oraz w oparciu o pismo tejże Kongregacji z dnia 
30 kwietnia 1999 r. nr 437/86 mianuję Księdzn Profesora 

PROFESOREM ZWYCZAJi'fYM 
NAUK TEOLOGICZNYCII 

na Wydziale Teologicznym Papieskiej Akademii Teologicznej w Krakowie. 

I my gratulujemy Księdzu Profesorowi, choć przykro 
nam, że powinność kazała Mu przejść na pierwszy etat do 
Papieskiej Akademii Teologicznej w Krakowie. 

Ksiądz Profesor w gronie kolegów historyków 
(fot. A. Pietrzyk) 

* * * 

SUKCESY 

REICTOR WYŻS/EJ SZKOŁY PEDAGOGICZNEJ 
l.1. WAS7,YNGl'Q."0, al/1 •~?-'lUI C"L.ę,10CIICM'A 

ln..U.'4/l61 1671 
ł-'AXO.W/JMU',17 

SKJl..rot'L'XI 
~ n,.;l; rd1,_IJl„"1f',:,c.ll.pl 

Częstochowa, 2000.01 .28 

Przewielebny 
Ks. prof. zw. dr hab. Jan Związek 

~ 

W związku z mianowaniem Księdza Profesora - przez Metropolitę 
Krakowskiego - profesorem zwyczajnym nauk teologicznych składam z głębi 
serca gratulacje i tyczenia wielu dalszych wspaniałych sukcesów w pracy 
naukowej, działalności dydaktycwej i pracy dUS2'ł)a.sterskiej dla dobra całego 
środowiska akademickiego i społeczności C~tochowy; dobrego zdrowia 
i samopoczucia. sil i wytrwałości w realizacji wszelkich planów i zamierzeń. 

Z wyrazami gl~bok ie go szacunku 

Redakcja Muzyczna Telewizji Katowice nadała dwukrotnie (25 i 26 stycznia br.) program poświęcony 
mgr. Krzysztofowi Pośpiechowi, prezentując fragmenty koncertu jubileuszowego, rozmowy z artystą, Jego 
uczniami i współpracownikami. O jubileuszu 35-lecia pracy artystycznej pracownika Instytutu Muzyki pisa
liśmy w numerze 9/1999. 

WlI;l'O Ml!lYK I 

(fot. M. Zagórski) 
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W IRĘGU AKREDYTACJI 

Dwie komisje ekspertów zebrały się w styczniu w naszej Uczelni. 20 stycznia odbyło się posiedzenie 
Komisji Ekspertów Historii - komisja jest częścią komisji akredytacyjnej wyższych szkół pedagogicznych. 
Przewodniczył obradom prof. dr hab. Andrzej J. Zakrzewski z Instytutu Filozoficzno-Historycznego, uczest
niczyli: prof. Jerzy Hauziński ze Słupska, prof. dr hab. Jerzy Szczepański z Kielc, prof. Janusz Rulka 
z Bydgoszczy. Celem spotkania, na które nie przyjechali przedstawiciele z Krakowa, Zielonej Góry i z Rze
szowa, było wypracowanie standardów akre
dytacyjnych na kierunku historia. Przewod
niczący Zespołu prof. Andrzej J. Zakrzewski 
zapoznał gości z wynikami prac podobnej 
komisji powołanej przez Uniwersytecką Ko
misję Akredytacyjną (UK.A), a w której po
siedzeniu, 14 stycznia w Toruniu, uczestni
czył jako gość zaproszony. Komisja uznała 
za celowe powołanie wspólnej komisji dla 
kierunku historia, niezależnie od typu uczel
ni. Ustalenia akredytacyjne, wypracowane 
przez UKA, uznano za obowiązujące także 
w odniesieniu do wyższych szkół pedagogicz
nych. Jedynie w odróżnieniu od komisji UKA 
uznano, że ilość samodzielnych pracowników 
na kierunku historia nadal powinna odpowia
dać standardom ustalonym przez Ustawę 
o tytule i stopniach naukowych. 

Od lewej: prof A.J. Zakrzewski, dr M. Antoniewicz, 
prof J. Hauziński, prof R. Szwed, prof J. Ru/ka, 

prof J. Szczepański 
(fot. A. Pietrzyk) 

* * * 

W dniach 25-26 stycznia spotkał się w naszej Uczelni zespół ekspertów Komisji Akredytacyjnej dla 
kierunku Wychowanie plastyczne. Gospodarzem spotkania był nasz przedstawiciel w zespole prof. Aleksan
der Żakowicz. Uczestniczyli: prof. Czesława Gierak, Przewodnicząca Zespołu, reprezentująca WSP Kielce, 
prof. Teresa Bujanowska z AP Kraków, prof. Jan Berdyszak, który jednocześnie reprezentuje WSP Zielona 
Góra i ASP Poznań. Komisja określiła zasady poszczególnych kroków akredytacyjnych i określiła warunki, 
które należy spełniać przy otwieraniu kierunków. Komisja zaproponowała zmiany ilościowe w minimach 
programowych na korzyść większej autonomii poszczególnych kierunków. Sugerowano, by dotychczasowe 
minimum w wysokości 2460 godzin zmniejszyć do 2300, by móc w ramach obowiązującego limitu 3500 
godzin wprowadzić wybrane przedmioty: multimedia, telewizja, programowanie graficzne, czyli przedmio
ty, które mogą absolwentom pomóc w odnalezieniu się we współczesnym świecie. 

Goście zwiedzili także Instytut Plastyki. Na pamiątkę pobytu otrzymali wydawnictwa instytutowe: kata
log z okazji 20-lecia Instytutu, katalogi poszczególnych pracowni, książki z dziedziny fotografii, Prace Na
ukowe z serii Wychowanie Artystyczne. Pokazaliśmy się z najlepszej strony - zapewnił w rozmowie z Re
dakcją prof. Aleksander Żakowicz. 

Samo życie 

Zachodnie ceny, choć wschodnie zarobki 
Aktuałne numery ze siarej „szopki". 

Zbigniew Grządzielski 
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Z tAŁOBNEJ KARTY 

Trzy bolesne miesiące minęły zanim pracownicy Zakładu Ochrony Środowiska okrzepli w bólu po stracie 
Kierownika i uhonorowali Jego Osobę pośmiertnym wspomnieniem. 

Dnia 3 listopada 1999 roku na zawsze pożegnaliśmy pracownika Instytutu Chemii, botanika i ekologa, 
prof. dr. hab. Tadeusza Kimsę. Do ostatnich dni, zmagany ciężką chorobą, pełnił powierzone Mu funkcj e, nie 
tracąc nadziei na przezwyciężenie choroby. 

Prof. dr hab. Tadeusz Kimsa urodził się 6. O 1. 1947 roku w Koszelówce. Był absolwentem Wydziału Biologii 
i Nauk o Ziemi Uniwersytetu im. M.C. Skłodowskiej w Lublinie. W tym ośrodku rozpoczął także pracę naukową 
pod kierunkiem prof. dr. hab. K. Izdebskiego, aby następnie przyjechać na Górny Śląsk. Jako pracownik Uniwersy
tetu Śląskiego w Katowicach ( od 1980 r.) uzyskał tytuł doktora habilitowanego (1987), a w 1991 r. został mianowa
ny profesorem UŚl. 

Podstawowym miejscem zatrudnienia prof. dr. hab. Tadeusza Kimsy był Uniwersytet Śląski, gdzie pracował 
najpierw w Katedrze Geobotaniki i Ochrony Przyrody, a od 199 lr. sprawował funkcję Kierownika Katedry Ekolo
gii i Prodziekana Studiów Doktoranckich przy Wydziale Biologii i Ochrony Środowiska. 

Od dawna silne związki łączyły Go z Wyższą Szkołą Pedagogiczną w Częstochowie. Współtworzył w ramach 
studiów chemicznych najpierw Fakultet Biologii, a później odrębny kierunek studiów z Ochrony Środowiska. 
W Instytucie Chemii prowadził zajęcia m.in. z Ekologii i ochrony środowiska, Chemizacji rolnictwa, Biochemii 
gleb, Podstaw ekologii oraz Teorii ochrony przyrody i środowiska. Od 1997 r. współorganizował powstający Za
kład Ochrony Środowiska, po utworzeniu którego od 1. 10. 98 r. został jego pierwszym Kierownikiem. 

Pracy naukowej poświęcił się również w Polskim Towarzystwie Botanicznym (przez pewien czas pełnił obo
wiązki prezesa Śląskiego Oddziału tego Towarzystwa), oraz w International Association for Vegetation Science 
i International Ecological Association. Brał udział w wyprawach naukowych. Opublikował 47 prac z zakresu fitoso
cjologii klasycznej i numerycznej , ekologii roślin, ochrony przyrody i biomonitoringu. Za swój dorobek naukowy, 
dydaktyczny i organizacyjny był wielokrotnie nagradzany, w tym nagrodą zespołową Ministra Nauki Szkolnictwa 
Wyższego i Techniki oraz indywidualnymi nagrodami Rektora I stopnia. · 

Poza działalnością naukową i dydaktyczną prof. dr hab. Tadeusz Kimsa pełnił wiele funkcji społecznych, 

głównie jako ekspert w dziedzinie ochrony środowiska. Przez kilka lat był Przewodniczącym Wojewódzkiej Komi
sji Ochrony Przyrody w Częstochowie oraz członkiem Wojewódzkiej Komisji Ochrony Przyrody w Katowicach, 
natomiast w nowopowstałym Województwie Śląskim pełnił funkcję wiceprzewodniczącego tej Komisj i. Był rów
nież członkiem Rady Nadzorczej Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska w Częstochowie i Katowicach 
oraz członkiem rad społeczno-naukowych przy Zarządach Zespołów Jurajskich Parków Krajobrazowych woje
wództw katowickiego i częstochowskiego. 

Zmarł 29 października 1999 roku i spoczął na cmentarzu ewangelickim w Katowicach przy ul. Francuskiej . 
W pamięci uczniów i kolegów pozostał prof. dr hab. Tadeusz Kimsa człowiekiem serdecznym i szczerze 

życzliwym, przystępnym i otwartym. Cechowała Go pogoda ducha i konsekwencja w działaniu, co przyczyniło się 

do osiągnięcia sukcesów w wielu dziedzinach Jego działań. Był prawdomówny i nie wahał się powiedzieć prawdy, 
chociaż czynił to zawsze w sposób · 
uprzejmy i delikatny. Chętnie pomagał 
swoim kolegom i znajomym, a także stu
dentom, wykazując przy tym wiele zro
zumienia dla ludzkich słabości. 

Odszedł od nas człowiek duże
go formatu o rozległej wiedzy nie tylko 
specjalistycznej, lecz także dotyczą
cej wielu dziedzin nauki i kultury. 
Wielki miłośnik muzyki, zwłaszcza 
klasycznej. 

Będzie nam Go stale brakować . 

Koleżanki i koledzy 
Skład RadyNadzorczej byłego Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej w Częstochowie. 
Pierwszy z prawej strony prof Tadeusz Kimsa 

2 1 
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* * * 
Z prawdziwym żalem informujemy, że 26 stycznia 2000 r. w wieku 73 lat zmarł dr Tadeusz Marzec, były 

Dziekan Wydziału Humanistyczno-Pedagogicznego. Pochowany został na cmentarzu Św. Rocha w Często
chowie. 

NASZE DZIELNE PANIE 

Zachowując chronologię wydarzeń trzeba oddać pierwszeństwo Pani prof. dr hab. Jolancie Wilsz 
z Zakładu Wychowania Technicznego, która w połowie grudnia ubiegłego roku została włączona w poczet 
członków Akademii Pedagogicznych Nauk Ukrainy. 

Buco«onosaJ,c11a lla11i lo11a11ma Bi.nbm! 

AKaOeMiJI neoa202i'łHUX 11ayK 
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l'lflio11y y'łaCmb y nooanbZUOMY p03BUmKy 
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*** 
Prawdziwie godne zachwytu słowa i gratulacji za wytrwałość w krzewieniu ducha polskiego należą się 

dr Barbarze Czekaj-Kubickiej. Seniorka z Instytutu Filologii Polskiej, która świętowała już diamentowy 
jubileusz, nie pozostaje bezczynna. Najlepszym dowodem jest zaprezentowane mzaproszenie Stowarzysze
nia Polskich Kombatantów i Ich Rodzin we Francji na spotkanie z byłą, a wciąż aktywną, pracownicą naszej 
Uczelni. Może znajdzie się sposobność, by nasi studenci mogli skorzystać z Jej ogromnej szkatuły wiedzy 
i pasji do literatury polskiej? 

STOWARZYSZENIE POLSKICH KOMBATANTÓW 
I ICH RODZIN WE FRANCJI 

ZARZĄD KRAJOWY 

20, ruc Lcgcndre 750l7 PARlS , Tel. : Ol 47 GJ lll 92 

Styczeń 2000 Roku 
ZAPROSZENIE 

Drogie Koleżanki, Koledzy, Drodzy Sympatycy, 

Prezes i Zarząd Kola Paryż pragną zawiadomić iż 

dnia 21 Stycznia w Pia,tek o godz .. 18.00 
w 170-tą Rocznicłi Powstania Listopadowego 

będzie miał miejsce odczyt dr. Barbary Czekaj -Kubickiej 
absolwclltki wy<lz. Historii Litem/my Polskiej u.J ., Prezesa częstochowski ego oddział u 

· Towarzystwa Literackiego im. Adama Mickiewicza 

, , p. t. 
ŻYCIE, DZIA~ALNOSC I LOSY POWSTAŃCÓW 1830 Roku 

kpt. Józefa Meyznera i Wojciecha Bogumiła Jastrzębowskiego 

Jednocześnie będzie można obejrzeć fotografie i dokumenty związane z uroczys
tościami, które zorganizowaliśmy dnia 26 Listopada 1999 na Cmentarzu Montmartre, 

przy grobach Powstańców i w Domu SPK, przy udziale Przewodniczącego Krc;:gu Pamięci 
Narodowej prof.Stefana Melaka oraz zdjęcia z obchodów w Olszynce Qrochowski~j 

dnia 28 Listopada 1999 roku gdzie, staraniem naszych Rodaków i Stowarzyszc1i ia Kręgu 
Pamięci Narodowej, powstał na miejscu lawawcj bitwy kopiec 

i pomnik upamiętniający bohaterskie walki naszych przodków o wolność . 

WARSZAWA ZRYWAJĄCĄ KAJDANY 

Sromolm.: nl~woli pęb f!!d11oki;i z.e.rwlcniy 
Żyje: nllSU M3lk.t ~ więt:i, llo mr w niej tyjemy~ 
Pr:iojcUw duchy wiod:i n~s do chw;il)', 
P.; k:iją l;u°Lcuchy, - w,:kci 0 1.td bi„l)'I. 

*** 
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* * * 

Prof. Regina Strokosz-Michalak z Instytutu Mu
zyki zaprezentowała nam ostatnią swoją płytę CDR, któ
rą nagrała dzięki wsparciu finansowemu Władz Uczel
ni, które środki na badania własne z kasy Komitetu Ba
dań Naukowych dzielą sprawiedliwie na Wydziały, nie 
pomijając artystów-pedagogów, dla których udokumen
towana działalność artystyczna jest odpowiednikiem 
dorobku naukowego w innych dyscyplinach. Kolekcja 
nagrań naszych muzyków-pedagogów została wzboga
cona, a do utrwalenia naszej pianistki na obwolucie płyty 
przyczynił się także nasz artysta-pedagog - prof. Alek
sander Żakowicz z Instytutu Plastyki. Miło rejestrować 
świadectwa nie tylko sukcesów pracowników, ale i życz
liwej, koleżeńskiej współpracy. 

Na płycie prof. Regina Strokosz-Michalak z orkie
strą Filharmonii Świętokrzyskiej im. O. Kolberga 
w Kielcach (którą dyryguje jeden z najlepszych polskich 
dyrygentów Szymon Kawalla - widoczny tu obok na
szej artystki) utrwaliła siedem utworów kompozytorów wymienionych na obwolucie. Napisano też parę słów 
o artystce: 

,,Studia pianistyczne ukończyła w Akademii im. Karola Szymanowskiego w Katowicach pod kierun
kiem prof. Andrzeja Jasińskiego. W 1986 roku jako stypendystka Ministerstwa Kultury i Sztuki przebywała 
na stażu w Konserwatorium w Sankt Petersburgu. 

Działalność koncertową prowadzi od 1972 roku, występując zarówno w kraju jak i za granicą (Szwajca
ria, Niemcy, Włochy, Bułgaria, Słowacja). Brała udział w takich światowych festiwalach jak: Warszawska 
Jesień, III Festiwal Per Giovani Pianisti w Rzymie i na Sycylii, Festiwal Muzyki w Łańcucie, Festiwal Mło
dych w Gdańsku, Festiwal Muzyki Kameralnej w Katowicach. Koncertowała z wieloma polskimi orkiestrami 
symfonicznymi prezentując dzieła takich kompozytorów jak W.A. Mozart (Koncert C-dur KV 467), E. Grieg 
(Koncert fortepianowy a-moll op. 16), P. Czajkowski (Koncert fortepianowy b-moll), G. Gershwin (Rhapso
dy in blue), R. Addinsell (Koncert Warszawski). 

W roku 1997 dokonała polskiego prawykonania Koncertu fortepianowego nr 1 K. Emerspna. W swoim 
dorobku posiada szereg nagrań dla Polskiego Radia i Telewizji, RAI UNO, Radia Zurych, a także płytę CD. 
[ ... ] 

Obok działalności koncertowej zajmuje się również pedagogiką. Jest profesorem w Katedrze Kamerali
styki Akademii Muzycznej w Katowicach, współpracuje także z Instytutem Muzyki WSP w Częstochowie. 

Aktualnie pełni funkcję Prodziekana Wydziału Instrumentalnego Akademii Muzycznej w Katowicach 
oraz zastępcy Dyrektora Instytutu Muzyki Wyższej Szkoły Pedagogicznej w Częstochowie". 

Wszystkim naszym Paniom 
z okazji Dnia Kobiet wielu 
sukcesów w życiu zawodowym 
i osobistym, radości, zdrowia 
i spokoju 

życzy 

JM Rektor i Redakcja 
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(·t ~ ~-
!. ' 

(, ;. 



2/2000 

PROGRAM SOKRATES/ERASMUS - ZWIASTUN DOBRYCH 
NADZIEL„ 

W najbliższych tygodniach rozpocznie się wstępna rekrutacja studentów na stypendia zagraniczne 
w ramach programu Sokrates/Erasmus. Przewidujemy możliwość uzyskania środków z Unii Europejskiej na 
ten cel dla 13 studentów. Ponieważ, zgodnie z założeniami programu, stypendium Unii Europejskiej służy 
jedynie pokryciu różnicy kosztów związanych ze studiowaniem w poszczególnych państwach Unii Europej
skiej, brakująca część stypendium umożliwiającego utrzymanie się podczas studiów za granicą, finansowana 
będzie przez uczelnię macierzystą ( czyli WSP) oraz przez samych studentów (przede wszystkim w oparciu 
o ich stypendia naukowe i socjalne). 

Przypomnijmy w tym miejscu podstawowe założenia programu, w którym uczestniczy już 76 polskich 
uczelni wyższych, zarówno państwowych jak i niepaństwowych. Głównym celem programu Sokrates/Era
smus jest wspieranie europejskiej współpracy uczelni wyższych ze wszystkich krajów członkowskich Unii 
Europejskiej, EFTA (Europejskie Stowarzyszenie Wolnego Handlu) i krajów stowarzyszonych poprzez wy
jazdy pracowników i studentów, wspólne opracowywanie programów nauczania o charakterze europejskim 
oraz uznawanie studentom okresu studiów odbywanych na uczelni zagranicznej. 

Prawo ubiegania się o stypendium przysługuje każdemu studentowi. Istnieje wszakże kilka warunków, 
które student musi spełnić. Są to: konieczność ukończenia I roku studiów w momencie przeprowadzania 
rekrutacji, dobra znajomość języka kraju; w którym chce się studiować ( choć w przypadku języków mniej 
popularnych wystarcza znajomość języków takich jak angielski, niemiecki czy francuski), a także dobre 
wyniki w nauce. 

Studenci WSP zainteresowani wyjazdem i spełniający wymienione warunki będą mogli podjąć kilku-
miesięczne okresy studiów (naj częściej jeden semestr) w następujących ośrodkach : 

* University -of Portsmouth, Wielka Brytania (3 studentów) 
* Instytut Katolicki w Paryżu, Francja (2 studentów) 
* Uniwersytet Angers, Francja (3 studentów) 
* Wyższa Szkoła im. Leonardo da Vinci w Brukseli, Belgia (2 studentów) 
* Uniwersytet Koblenz-Landau, Niemcy (3 studentów) · 
Warto też dodać, że w ramach programu planowany jest wyjazd 11 nauczycieli akademickich naszej 

uczelni. 
W bieżącym roku akademickim Sokrates/Erasmus umożliwi wyjazd 3192 polskim studentom. Jest to 

liczba ponad dwa razy większa niż w roku poprzednim. Ile osób wyjedzie w roku 2000/2001, dowiemy się za 
kilka miesięcy. Miejmy nadzieję, że znajdą się wśród nich również studenci W SP ~ Częstochowie. 

Walentynko, 

w troskach codzienności 
w bogatym zbiorze swych rnarzeii • 
w dążeniu tio doskonałości swych uczuć 
swych tęsknot ' 
idziesz przez świat, przez swoje zycie 

może spotkałaś tę.jedną chwilę 

za którą_ tęskniłaś 
dla której s,ię_ urodziłaś 

która na pewno na Ciebie czekała? 

Przecież to twoja chwila 

Tw-ojeżycie 

Jan Przewłocki 

mgr Joanna Kulska 
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OD STAŁEGO KORESPONDENTA 

Polsko-Niemieckie Stowarzyszenie Naukowo-Kulturalne (GFPS - Polska) to jedyne w swoim ro
dzaju stowarzyszenie stypendialne działające na polu polsko- niemieckiej wymiany akademickiej. Od 1994 
roku oferuje stypendia dla studentów i doktorantów oraz kursy języka niemieckiego dla studentów. Oto ich 
krótka prezentacja: 

6 MIESIĘCZNE STYPENDIA SEMESTRALNE 

Stypendia te realizowane są w semestrze letnim, trwającym w Niemczech od kwietnia do września, lub 
w zimowym - od października do końca marca. 

O stypendium mogą ubiegać się studenci III, IV i V roku studiów dziennych, którzy nie ukończyli 
30 roku życia oraz asystenci i słuchacze studium doktoranckiego piszący doktorat, których wiek w chwili 
składania wniosku nie przekracza 32 roku życia. Stypendia przeznaczone są dla osób wyróżniających się 

wynikami w nauce, zainteresowaniami oraz ciekawym projektem naukowym, popartym pasją badawczą, 
władających językiem niemieckim. 

Miejsce studiów w Niemczech zależy w pewnym stopniu od preferencji kandydatów. Stypendyści mogą 
studiować w większości ośrodków akademickich w Niemczech. 

W ubiegłym roku akademickim wartość stypendium wyniosło 750 DEM miesięcznie, ubezpieczenie 
zdrowotne, czynsz (stypendysta ma zapewnione mieszkanie) oraz udział w Seminarium Stypendystów. Ak
cję kwalifikacyjną organizuje dwa razy w roku GFPS-Polska poprzez swoje Komisj e Kwalifikacyjne, działa
jące w Lublinie i Krakowie: 31 marca i 31 października. 

STYPENDIA BIBLIOTECZNE 

Są to miesięczne stypendia przeznaczone głównie dla osób pracujących nad pracą magisterską lub dok
torską. 

Stypendia przeznaczone są dla osób wyróżniających się wynikami w nauce, zainteresowaniami oraz 
ciekawym projektem naukowym, popartym pasją badawczą, władających językiem niemieckim. 

Stypendia dotyczą praktycznie wszystkich ośrodków akademickich w Niemczech. Stypendysta otrzy
muje kwotę pieniężną, którą zużytkowuje na miesięczne koszty utrzymania (zakwaterowanie, wyżywienie 

i inne) w Niemczech. Stowarzyszenie nie zapewnia mieszkania oraz ubezpieczenia zdrowotnego. 
' 

TANDEMOWE LETNIE KURSY JĘZYKOWE 

Kursy przeznaczone są głównie dla studentów I - III roku studiów, posiadających podstawową znajo
mość języka niemieckiego, pragnących ją pogłębić. 

Forma kursu jest unikalna - połowę uczestników stanowią Polacy, uczący się niemieckiego, a połowę -
Niemcy uczący się polskiego. Poza tym połowę pobytu (2 tygodnie) wszyscy kursanci spędzają w Niem
czech, a połowa w Polsce (co roku zmieniane są miejscowości pobytu). 

Na kurs językowy nie są przyjmowani studenci germanistyki. 
Udział w kursie wiąże się jedynie z opłatą manipulacyjną 300 zł i kaucją, zwracaną po powrocie, 200 zł. 
W bieżącym roku istnieje także możliwość uczestnictwa w miesięcznym tandemowym kursie języka 

czeskiego w całości organizowanym w Czechach. W kursie uczestniczyć będą również studenci niemieccy 
uczący się języka czeskiego. 
Termin składania wniosków - 15 maja. 

LETNIE KURSY JĘZYKOWE W HEIDELBERGU I FREIBURGU 

Są to miesięczne kursy języka niemieckiego organizowane przez miejscowe uniwersytety. Kursy prze
znaczone są dla studentów I - III roku studiów, posiadających podstawową znajomość języka niemieckiego, 
pragnących ją pogłębić. Zajęcia odbywają się w formie przedpołudniowych i popołudniowych seminariów. 

Na kurs językowy nie są przyjmowani studenci germanistyki. 
Udział w kursie łączy się z niewielką opłatą manipulacyjną i kaucją, zwracaną po powrocie, 300 zł. 

Uczestnicy ponoszą koszty dojazdu i powrotu. 
Termin składania wniosków - 15 maja. 

Szczegóły uzyskać można pod adresem: 
GFPS - Polska 
Ul. Skaleczna 2/4, 31-065 Kraków 
tel./fax: 012 + 656-49-24; http://www.gfps.org 
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Osoby zainteresowane nauką języka francuskiego mogą skorzystać z oferty Uniwersytetu Genewskiego 
organizujących odpłatne kursy językowe. Proponowane są dwa rodzaje kursów: 3-tygodniowe kursy seryjne 
(w czterech terminach: 17 lipca - 4 sierpnia, 7 sierpnia - 25 sierpnia, 28 sierpnia - 15 września, 18 września -
6 października 2000 roku) oraz 9-tygodniowy kurs intensywny w terminie 17 lipca - 15 września 2000 roku. 
Kursy obejmują konwersacje, zajęcia stylistyczne, fonetyczne, kulturalne i literackie. 

Uczestnictwo w zajęciach jest odpłatne: 470, 00 FR za kurs seryjny i 2.100,00 FR za kurs intensywny. 
Zainteresowani pokrywają też koszty zakwaterowania i wyżywienia. Organizatorzy pomagająjedynie w wy
szukiwaniu tańszych miejsc noclegowych i stołówek. 

Uczestnicy muszą mieć ukończone 17 lat. 

Młodzi pracownicy naukowi, którzy nie przekroczyli 35 roku życia mają szansę uzyskać stypendia za
graniczne w renomowanych uczelniach zagranicznych. Oferująje: 

Fundacja im. Stefana Batorego - STYPENDIA ZAGRANICZNE DLA MŁODYCH PRACOWNIKÓW 
NAUKOWYCH (doktorów lub doktorantów) na okres 1-6 miesięcy; termin składania wniosków - 31 marca 
2000 roku; 

Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej - STYPENDIA ZAGRANICZNE DLA MŁODYCH DOKTORÓW na 
okres 6 - 12 miesięcy; termin składania wniosków - 15 marca 2000 roku. 

W obu przypadkach wymagana jest biegła znajomość jednego z języków europejskich. 

PRACA W NIEMCZECH DLA ABSOLWENTÓW! 

MINISTERSTWO EDUKACTI NARODOWEJ 
POSZUKUJE KANDYDATÓW 

NA WYJAZD DO PRACY 
. NA OKRES 10-CIUMIESIĘCY 

W NIEMIECKICH UCZELNIACH WYŻSZYCH 

W CHARAKTERZE LEKTORA JĘZYKA 
I KUL TURY POLSKIEJ 

(TUTORA) 

Kandydaci muszą mieć ukończone studia wyższe . UCZESTNIKAMI MOGĄ 
BYĆ ABSOLWENCI WSZYSTKICH KIERUNKÓW STUDIÓW, przede wszystkim 
jednak te osoby, których studia bądź program badawczy koncentrują się wokół tematów 
związanych z tematyką środkowoeuropejską, ze szczeJ!(>lnym uwzględnieniem spraw 
niemieckich. WYMAGANA JEST DOBRA ZNAJOMO$C JĘZYKA NIEMIECKIEGO 
LUB ANGIELSKIEGO, samodzielność, inicjatywa oraz łatwość nawiązywania kontaktów. 
PRACA POPRZEDZONA JEST SEMINARIUM PRZYGOTOWAWCZYM 
W NIEMCZECH. 

· Do zadań tutorów należeć będzie prowadzenie kursów językowych, ćwiczeń 
konwersacyjnych oraz dyskusji na temat Polski, jak również organizowanie wieczorów 
muzycznych i filmowych oraz innych imprez tego typu w domach studenckich. 

Tutorzy otrzymują miesięczne stypendium w wysokości 1.500 DEM (w tym 
ok. 300 - 400 DEM na opłatę za pokój w domu akademickim) na okres dziewięciu miesięcy, 
począwszy od seminarium przygotowawczego, które odbywa się w połowie września. 
Tutorom pokrywa się koszty ubezpieczenia zdrowotnego oraz koszty przejazdów 
i zakwaterowania podczas seminariów przygotowawczych i roboczych. Oprócz tego 
otrzymują oni roczną kartę uprawniającą do korzystania z kolei z 50% zniżką. 

Wszelkie dodatkowe informacje (w tym fonnularze zgłoszeniowe) 
uzyskać można w Dziale Nauki. 

TERMIN SKLADANIA WNIOSKÓW DO MEN MIJA 
29 LUTEGO 2000 ROKU 

Magdalena Gawrońska 
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FUNDA CJA NA RZECZ NAUKI POLSKIEJ 

Pocztą internetową otrzymaliśmy ofertę programową Fundacji na rzecz Nauki Polskiej na rok 2000. 
Obszerny materiał jest do wglądu w Dziale Nauki lub poprzez internet: www.fnp.org.pl. 

W roku 2000 Fundacja przeznacza na wspieranie nauki kwotę ponad 24 mln złotych. Zachęcamy zainte
resowanych, za FNP, do skorzystania z tych propozycji poprzez wzięcie udziału czy to w nowych konkur
sach, ogłoszonych na rok 2000, czy też w wieloletnich i stałych programach Fundacj i. 

1. Programy stałe 

- Nagroda FNP 
- Subsydia dla uczonych 
- Honorowe stypendium naukowe im. Aleksandra von Humboldta 
- Stypendia krajowe dla młodych naukowców 
- Stypendia zagraniczne dla młodych doktorów 
- Polskie stypendium badawcze w szkole studiów slawistycznych i wschodnioeuropejskich 

Uniwersytetu Londyńskiego 
- Stypendia dla naukowców z krajów Europy Środkowo-Wschodniej 

2. Programy roczne (dyscypliny nominowane) 

- Program TECHNO 
- Program ARCHEO 

3. Programy wieloletnie 

- Program MONOGRAFIE 
- Program CERBER 
- Program SUBIN 

4. Inne wieloletnie inicjatywy Fundacji 

5. Programy współpracy Europejskiej 

-Program Phare SCI-TECH II 
- FEMIRC - Sieć Ośrodków Przekazu Innowacji w Polsce 

Podajemy jeszcze istotne adresy kontaktowe: 

Fundacji na rzecz Nauki Polskiej 
02-548 Warszawa, ul. Grażyny 11 
tel./fax: (22) 845 95 00 
e-mail: fnp@fnp.org.pl 
www.fnp.org.pl 

Biuro Współpracy Europejskiej FNP 
00-921 Warszawa 53, ul. Wspólna 1/3 
tel.: 628 33,625 41 51, fax: 621 96 73 
e-mail: fnpbwe@fnpbwe.org.pl 

Samoobrona 

Zasobów ani wsparcia nie mając 
O pobicie wHka sprawę przegrał zając . 

Zbigniew Grządziel-ski 
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KAŻDYM DNIEM BLIŻEJ DO JESIENI 

,, Nadchodzi jesień. 
Po pełnej niepewności, oczarowań, ale i rozczarowań wiośnie, po gorącym pracowitym lecie, 
nadchodzi czas zbierania plonów, radości z tego, czego dokonaliśmy, przemyśleń i odpoczynku. 
To piękna pora dojrzałości i mądrych wyborów. Jeszcze można wszystko zmienić, ulepszyć, 
pomóc sobie i innym. . 
Jeśli potrzebujesz pomocy, nie wahaj się o nią poprosić. Jesteś wśród przyjaciół. 
Jeśli możesz, pokonaj słabości, wyjdź do ludzi i ofiaruj im to, co masz najlepszego: czas, mą
drość i miłość. 
Nasze Miasto chce być i będzie przyjazne ludziom w wieku „jesiennym", także dzięki Tobie. 
Dołącz do nas - poczuj, że jesteś kochany. 
I kochaj!!! 

Spełnienia marzeń " 

Tej treści list na Dzień Seniora 1 października 1999 roku wystosowali: Andrzej Grzybowski, Wicepre
zydent Miasta Poznania i Krystyna Stachowska, Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej Rady Miasta 
Poznania. Opublikowany został w specjalnym wydaniu pt. ,,List do seniorów", zawierającym imponująco 
bogatą ofertę pomocy Urzędu Miasta Poznania i Wydziału Zdrowia i Spraw Społecznych seniorom regionu, 
a także w Informacyjnym Biuletynie Inicjatyw Społecznych „IBIS". Grudniowe wydanie otwiera przesłanie 
Wiceprezydenta Miasta Poznania, którego odbiorcami powinni być nie tylko lokalni seniorzy i Ich młodsze 
generacje. 

Naród, który nie szanuje swoich seniorów, to naród bez przyszłości 

Organizacja Narodów Zjednoczonych chciała zwrócić szczególną uwagę na sytuację seniorów pod ko
niec XX wieku i dlatego ogłosiła rok 1999 - Międzynarodowym Rokiem Seniora. W ostatnim czasie Jan 
Paweł II skierował „List do osób w podeszłym wieku". Specyfiką i wartością tego listujest to, że nie tylko 
mówi o problemach osób starszych, lecz także jest napisany przez ich rówieśnika i dotyka najtrudniejszych 
problemów ludzkiej egzystencji. To poważny, ciepły i piękny list, mówiący o problemach XX- wieku, które były 
udziałem pokolenia naszych seniorów, ale również pełen optymizmu wynikającego z wiary. 

[. . .} To, co moim zdaniem jest najważniejsze i to, co powinno pozostać po Roku Seniora, to nie informa
tor, nie film, lecz zmiana stosunku społeczeństwa - i to przede wszystkim jego młodszej części - do osób 
w wieku podeszłym. Bo o ile dość powszechnie akceptuje się potrzeby osób starszych w zakresie różnych 
form opieki (a problemy w ich zaspokajaniu wynikają raczej z trudności finansowych państwa i samorządu), 
o tyle często brakuje zrozumienia dla roli, jaką osoby w wieku podeszłym mają do odegrania w społeczeń

stwie. A jest to rola niezwykła i trudna do przecenienia. 
[ .. .} Niezależnie od swej wiedzy, doświadczenia i umiejętności, którymi przecież wciąż mogą służyć 

innym, ludzie starsi są ogniwem w łańcuchu pokoleń, które przenosi w przyszłość dziedzictwo tradycji na
szych przodków. "Tradycji narodowych i religijnych, ogólnopolskich, aie i tych lokalnych czy rodzinnych. To 
doświadczeni przez historię przedst[!:wiciele starszego pokolenia najlepiej rozumieją, co znaczy umiłowanie 
ojczyzny, bo oni za ·nią krew przelewali. Ich doświadczenie i przeżyte lata pozwalają na uzyskiwanie niezbęd
nego dystansu do bieżących wydarzeń, otaczającej nas rzeczywistości. 

[ .. } Ludzie starzy pomagają nam mądrzej patrzeć na ziemskie doświadczenia, ponieważ dzięki życio
wym doświadczeniom zyskali wiedzę i dojrzałość. Są strażnikami pamięci zbiorowej, a więc mają szczególny 
tytuł, aby być wyrazicielami wspólnych ideałów i wartości, które są podstawą i regułą życia społecznego. 
Wykluczyć ich ze społeczeństwa znaczy - w imię nowoczesności pozbawionej pamięci - odrzucić przeszłość, 

w której zakorzeniona jest teraźniejszość. Ludzie starsi dzięki swej dojrzałości i doświadczeniu mogą udzie
lać młodym rad i cennych pouczeń [ ... } 

Na zakończenie, pozostaje mi jedynie życzyć wszystkim ludziom starszym, by młodsi - dziś biorący'odpo

wiedzialność za przyszłość Polski - okazali się ich godnymi następcami. 

Przeglądając dokumenty można zazdrościć, że Władze Poznania tak ogromną troskliwością - i życzli
wością, bo ona jest nie mniej ważna - otaczają swoich seniorów, a ostatnie cytowane zdanie chciałoby się 
przenieść na każdą zbiorowość, w tym także naszą akademicką. 
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Los ludzi przeżywających jesień swego życia jest troską władz miejskich, samorządowych, rządowych 
i organizacji międzynarodowych. Kolejne Władze naszej Uczelni i organizacje związkowe pamiętają o eme
rytowanych pracownikach, a w pierwszej dekadzie lutego 2000 roku było w tej grupie 158 osób. Każdego 

roku RZ ZNP i KZ NSZZ „Solidarność" organizują spotkanie swoich seniorów z JM Rektorem. Działa też 

Klub Emerytowanych Nauczycieli Akademickich. 

20 stycznia 2000 roku w Pałacu Prezydenckim odbyło się spotkanie poświęcone problemom ludzi trze
ciego wieku i starzenia się polskiego społeczeństwa. Szczególne wyróżnienie spotkało nasze środowisko, 

bowiem na to spotkanie zaproszenie otrzymało aż trzech przedstawicieli Uniwersytetu Trzeciego Wieku, 
działającego przy Wydziale Pedagogicznym. Tu prezentujemy zaproszenie dla dr Marii Juszczyk, inicjatorce 
idei i - co ważniejsze -wytrwałej jej realizatorce. Na spotkaniu obecna była także aktualna Przewodnicząca 
Samorządu p. Elżbieta Jazłowiecka i jeden z najwytrwalszych słuchaczy p. Mieczysław Mieczyński . 

Sala obrad 

Nasze Panie w nowej warszawskiej galerii wystaw 
czasowych w Pałacu Prezydenckim. Podziwiają 
pierwszą ekspozycję: Legenda Księcia Józefa. 

Porcelanajego epoki. 

KANCELARIA PREZYDENTA 
RZECZYPOSPOLITEJ POLSK1EJ 

SEKRETARZ STANU 
Barbara 1.Abuda 

SzanoWDA Pani 

wamawacmwlf1stycmia2000rok. 

P•nl 
Moria Juu .czyk 

Serdecznie zapraszam na spotkanie poiwfęcone problemom ludzi 
trzeciego wieku i starzenia się polskiego społecreństwa. 

w trakcie spotkania, w którym udział weźmie Pan Pruydenl A. lełsand~r 
Kwaśniewski zaprezentowany zostanie po raz pierwszy Raporl o Rorwo1u 
Społecznym~ Polska 1999 „Ku godnej i aktywnej starości ", opracowany przez 
Program Narodów Zjednoczonych eh. Rozwoju. 

Spotkanie od~e llł" dulu 20 stycml• 2000 roku ( czwartek ) o eodz. 11.00 w 

:Pałae11 Prnydeaclum. 

Z wyra:.ami stoeunlru 

Od lewej: prof dr hab. Halina Szwarc, p . Elżbieta 
Jazlowiecka,Przewodnicząca UTW Częstochowa, 

Minister Ryszard Kalisz, Podsekretarz Stanu 
w Kancelarii Prezydenta, dr Maria Juszczyk, Kierownik 

UTW Częstochowa (fot. M. Mieczyński) 
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Dr Maria Juszczyk udostępniła Redakcji materiały przywiezione ze spotkania. Obok źródeł, z których 
pochodzą cytowane wyżej teksty, pozyskaliśmy do wglądu bardzo interesujący materiał: ,,Raport o rozwoju 
społecznym Polska 1999" i folder galerii, którego fragmenty prezentujemy niżej. 

5mierć księcia Józefa Poniatowskiego w nurtach Elstery, 
L. P. Debucourt według H. Verneta, miedzioryt, po 1819 roku 

Ze wstępu „Do czytelników" zacytujemy parę zdań: 

Raport o „ Rozwoju społecznym Polska 1999 "jest już piątą publikacją, przygotowaną z inicjatywy Biu
ra Programu Narodów Zjednoczonych ds. Rozwoju (UNDP) w Warszawie, poświęconą aktualnym trendom 
rozwoju ludzkiego w Polsce. [ .. .} 

Pozornie wydaje się on (proces starzenia się polskiego społeczeństwa - przyp. Redakcji) mniej aktual
ny; w porównaniu z innymi krajami Europy społeczeństwo polskie jest przecież teraz stosunkowo młode 
i podstawową troską musi być właściwe zagospodarowanie zasobów pracy. Ale już w drugiej dekadzie przy
szłego wieku udział ludzi starszych sięgnie blisko jednej czwartej populacji kraju i problem nabierze ostrości. 

Zmiany proporcji demograficznych stanowić będą bardzo trudne wyzwanie i mogą spowodować osłabienie 
rozwoju, zwłaszcza, że proces ten przebiegać będzie lawinowo [ .. .} 

Starość jest trudnym okresem życia i wymaga wczesnego przygotowania. Ludzie młodzi na ogól jednak 
o niej nie myślą; tak wydaje im się odległa i obca. Tymczasem swój kapitał, nie tylko materialny, ale także 
zasoby zdrowia, życiowej mądrości oraz zawodowych umiejętności powinni budować każdego dnia. Pogod
na, dobra starość warunkowana jest bowiem przede wszystkim możliwie wczesną troską o zachowanie zdro
wego stylu życia, nawykami fizycznej i psychicznej aktywności, intelektualnej otwartości oraz, co wydaje się 
niezwykle ważne, utrzymywaniem ciepłych, nacechowanych wzajemnym szacunkiem stosunków rodzinnych. 

Raport liczy ponad 140 stron, trudno więc go nawet przybliżyć, choć na to zasługuje każdy z siedmiu 
rozdziałów, nie mówiąc o słowach wstępu, wprowadzenia, aneksach, rekomendacjach raportu etc. Mamy 
nadzieję, że będzie on udostępniony w siedzibie UTW (ul. Waszyngtona 4/8 p. 38.) w godzinach dyżurów 
koleżeńskich lub w pokoju dr Marii Juszczyk (adres j.w., p.35). Z reporterskiego obowiązku zacytujmy coś, 
co wiąże się z naszą uczelnią i w skali kraju ją wyróżnia. Na str. 43 raportu czytamy: 

W Polsce pierwszy polski uniwersytet trzeciego wieku powstał w Warszawie w 1975 r. z inicjatywy 
prof Haliny Szwarc (obecnej na spotkaniu w Pałacu Prezydenckim w dniu 20 stycznia br. - przyp. Redakcji). 
Wkrótce placówki tego typu zaczęły powstawać w całym kraju. Istnieją dwa typy uniwersytetów trzeciego 
wieku. Pierwszy, reprezentowany jest przez placówki stanowiące integralną część ~yższej uczelni. Dba się 
w ,nich o wysoki poziom tworząc przy tym warunki rozwoju naukowego. Drugi typ stanowią uniwersytety 
trzeciego wieku luźno powiązane z wyższą uczelnią. Są to najczęściej stowarzyszenia prowadzące działa!-
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ność popularno-naukową oraz kulturalno-rekreacyjną. W Polsce przeważają placówki drugiego typu. 
W naszym kraju działają obecnie 22 uniwersytety trzeciego wieku. [. . .} 

Możemy być dumni, że nasz UTW jest na tej liście, a jego przedstawiciele zostali wyróżnieni - jako 
jedna z trzech reprezentacji polskich uniwersytetów trzeciego wieku - zaproszeniem na spotkanie z Prezy
dentem RP i wieloma ludźmi, którzy niestrudzenie walczą o godną jesień życia rodaków. 

Jeszcze jeden artykuł zwrócił naszą uwagę: Jak mieszkają seniorzy (str. 84 raportu). Tchnie optymizmem: 

Zdecydowana większość gospodarstw emerytów i rencistów z osobami w wieku 60 lat i więcej mia/a 
w 1998 roku mieszkanie wyposażone w telewizor do odbioru kolorowego (97, 4%), odbiornik radiowy (77, 1 %), 
odkurzacz elektryczny (87,2) i chłodziarkę (97,3%) . [. . .} Co czwarte gospodarstwo posiada/o magnetowid 
bądź odtwarzacz (26,5%) i tyleż samo zamrażarkę (27,1%) Magnetofon znajdował się w wyposażeniu jedy
nie 4,8% gospodarstw. Natomiast najrzadziej w wyposażeniu gospodarstw występowały takie przedmioty 
trwa/ego użytku jak: kuchenka mikrofalowa (3,8%), odtwarzacz płyt kompaktowych (1,5%), kamera wideo 
(O, 7%) i zmywarka do naczyń (0,4%), przedmioty, które, wyłączając odtwarzacz płyt kompaktowych, niemal 
równocześnie rzadko znajdują się wyposażeniu gospodarstw ogól em. [. . .} 

Gospodarstwa emerytów i rencistów mieszkające na wsi są relatywnie najrzadziej wyposażone w takie 
przedmioty trwale, jak: telewizory do odbioru kolorowego, radiomagnetofony, magnetowidy, automaty pral
nicze, odkurzacze elektryczne, kuchenki mikrofalowe, roboty kuchenne oraz maszyny do szycia. Natomiast 
częściej od gospodarstw zamieszkujących w miastach są wyposażone w pralki i wirówki elektryczne oraz 
zamrażarki. 

Jako suplement do raportu i wielu inicjatyw o godną je
sień życia chcielibyśmy dodać - ku przemyśleniu Czytelni
ków - zdjęcie staruszki, której fotografię pozwoliła opubliko
wać anonimowo Rodzina. To jedno z ostatnich zachowanych 
zdjęć bliskiej kobiety, która żyła biednie, w trudzie, znoju, 
pokonując nękające Ją przeciwności losu, ale godnie, w zgo
dzie z sumieniem i prawością. Chyba hołdem dla Niej, o który 
każdy z nas w swoim życiu powinien zabiegać z niezwykłą 
starannością, jest owo rozrzewnienie potomków na Jej wspo
mnienie. Ona prawdopodobnie nie słyszała sentencji Michała 
Anioła: Pracuj tak, jakbyś nigdy nie miał umierać; żyj tak, 
jakbyś jutro miał umrzeć, ale hołubiła ją w swoim znojnym, 
ale mimo wszystko godnym życiu i godnej jego jesieni. 

Nasząpogodę ducha, którą może wy
wołać ta statystyka, psuje zdjęcie, które 
w tym samym mniej więcej okresie, któ
rego dotyczy raport, wykonał prof. Ry
szard Osadczy z Instytutu Plastyki i do
starczył Redakcji. W zaprezentowanym 
obok domu mieszkali ludzie ... 
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SPORT 

W pamięci niektórych zachowały się_ jeszcze wspomnienia zimowego „białego szaleństwa". Ci, którzy 
zechcieli skorzystać z oferty wczasów zimowych w Domu Pracy Twórczej „Kłos" w Zakopanem nie żałowa
li, bo i gospodarz obiektu p. Walenty Desperak jak za
wsze był miły i troskliwy, i śniegu nie brakowało. 
A jednak z oferty tygodniowego wypoczynku skorzy
stało niewiele rodzin pracowniczych. Jak poinformo
wała Redakcję_ p. Renata Jodłowska z Działu Spraw 
Pracowniczych skierowania na pierwszy turnus 
(w dniach 23 - 30 stycznia) wykupiło dwóch pracow
ników, na drugi (w dniach 30 stycznia - 6 lutego) -
trzech, a na trzeci turnus ( od 6-13 lutego) wybrało się_ 

z bliskimi zaledwie dwóch pracowników. 

(ze zbiorów I. Sterczewskiej) 

* * * 
Nie zawsze sport można uprawiać pod gołym niebem. Już dziś chcemy zaprosić naszych Czytelników 

do udziału w wielkiej sportowej imprezie, która odbędzie się_ w dniach 16 - 20 marca w Hali Polonia 
w Częstochowie. Będzie to VI Festiwal Tenisa Stołowego pod patronatem Prezydenta Miasta Częstochowy. 

16.03. Godz.19°0 

17.03. Godz. 9°0 

Godz. 930 

Godz. 1530 

Godz. 17°0 

Godz. 1930 

18.03. Godz. 8°0 

Godz.10°0 

Godz.1010 

Godz.1950 

Losowanie VI MP Skrzatów i Żaków 

Inauguracja „Dni Olimpijczyka". 
Uroczyste otwarcie VI Festiwalu Tenisa Stołowego przez Prezydenta 

Miasta Częstochowy 
Gry eliminacyjne VI MP SJazatów i Żaków 
VIII Otwarte Mistrzostwa Sląska Dziennikarzy 
VII Edycja Polska Top 12 Kobiet 
Mecz Rada Miasta - Sympatycy AZS WSP 

Losowanie Młodzieżowych Mistrzostw Polski 
Otwarcie Młodzieżowych Mistrzostw Polski 
Gry eliminacyjne 
Finał gry mieszanej 
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19.03. Godz. 930 

Godz. 1030 

Godz. 11°0 

Godz. 12°0 

Godz. 1230 

Godz. 1500 

Godz. 16°0 

20.03. Godz. 11°0 

Półfinały gier pojedynczych i podwójnych 
Finał gier podwójnych 
Finał gier pojedynczych 
Zakończenie Mistrzostw 
II Mistrzostwa Polski Parlamentarzystów 
Otwarty turniej amatorów o Puchar Śląska 
IX turniej kobiet o „Paterę Trybuny Śląskiej" 

VII indywidualne Mistrzostwa Śląska Szkół Ponadpodstawowych 

INDEKS CYTOWAŃ BIBLIOGRAFICZNYCH 

Indeks cytowań bibliograficznych to wieloczęściowy indeks sporządzony na podstawie prac cytowa
nych w artykułach naukowych (prac, na które powołuje się autor w przypisach). 

Indeks składa się ze spisu cytowanych autorów i ich prac (spisu pozycji bibliograficznych) oraz ze spisu 
prac cytujących (spisu źródeł). Indeks cytowań może być uzupełniony różnymi spisami pomocniczymi np. 
indeksem permutacyjnym słów kluczowych występujących w tytułach cytowanych lub cytujących dokumen
tów lub spisem instytucji, z którymi związani są w postaci wydawnictw ciągłych na taśmach magnetycznych 
i na dyskach optycznych CD-ROM. 

Najbardziej znanym indeksem tego typu jest SCI „Science Citation Index" wydawany od 1963 r. 
w Filadelfii (USA). Zawiera on wyselekcjonowane informacje o artykułach w wybranych czasopismach 
takie jak: 

- tytuł czasopisma 
- nazwisko pierwszego autora 
- nazwiska następnych autorów 
- tytuł publikacji 
- opis cytowanej pracy 
- adres korporatywny czyli miejsce pracy autora. 
Przyjęcie takiego formatu umożliwiło wydruk podstawowych indeksów. Istnieje również możliwość 

sporządzania (komputerowo) specjalnych wykresów (grafów) i ich wyświetlania na monitorze. 
SCI jest indeksem interdyscyplinarnym. Składa się z czterech podstawowych części : 

Citation Index (indeks prac cytowanych) 
Source Index (indeks ·prac źródłowych, cytujących) 
Corporate Index (indeks nazw instytucji, w których pracują autorzy prac źródłowych) 

Permuterm Subject Index (permutacyjny indeks tematyczny). 
Ponadto w jego skład wchodzą: 

Patenten Citation Index, 
Anonymous Citation Index. 
Zasadniczą jego część stanowi Citation Index, w którym znajdują się opisy cytowanych prac ułożone 

alfabetycznie wg nazwisk autorów tych prac, a w ich obrębie chronologicznie. Pod opisem pracy cytowanej 
zamieszczone są skróty opisów prac, które ją cytowały. 

Gwiazdka przy roku wydania dokumentu cytowanego oznacza, że jest to pierwsze cytowanie tego auto
ra. Przy pracach wielu autorów podaje się w tej części SCI tylko nazwisko pierwszego. 

Opis pracy cytowanej składa się z następujących elementów: 
- nazwisko i inicjał imienia autora pracy cytowanej, 
- rok wydania cytowanej pracy, 
- cytata wydawnicza w skrócie (tytuł czasopisma, skrót SCI, numer rocznika i strony). 

Skrócony opis pracy cytuj ącej obejmuje: 
- nazwisko i inicjał imienia autora pracy cytującej, 
- tytuł czasopisma, 
- kod określający typ dokumentu zawierającego cytat, 
- rok cytowania. 
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Source Index zawiera wykaz prac cytowanych wraz z pełnym opisem bibliograficznym umożliwiają
cym identyfikację pracy. Zakodowany opis czasopism rozszyfrowuje się za pomocą Journal Lists. 

Journal Lists jest indeksem a raczej wykazem żródeł, tzn. prac, z których wydobyto wszystkie cytowa-
ne prace stanowiące podstawę Citation Index. 

Opis źródła obejmuje: 
- autorów pracy źródłowej (najwyżej dziesięciu), 
- tytuł czasopisma, w którym praca była opublikowana, 
- numer rocznika i stronę, 
- rok wydania, 
- kod oznaczający typ publikacji, 
- liczbę pozycji cytowanych w źródle, 

- numer zeszytu, 
- sygnaturę dokumentu w ISI (Institute for Science Information), 
- pełny tytuł publikacji. 
W tym wykazie znajdują się również odsyłacze do nazwisk wszystkich autorów. Obok nazwiska podany 

jest skrót tytułu czasopisma, numer rocznika i strona. 
Corporate Index zawiera alfabetycznie ułożone skróty nazw instytucji, w których pracują autorzy prac 

zarejestrowanych w Source Index. Obok nazw instytucji podane są nazwiska autorów, skrót czasopisma, 
numer rocznika i strona. 

Permu tern Subject Index jest indeksem słów kluczowych bez kontekstu. Obok słów kluczowych wy
mienione jest nazwisko autora, który w tytule swej publikacji umieścił to słowo kluczowe. Indeks ten dotyczy 
tylko publikacji zarejestrowanych w Surce Index. 

Anonymous Citation Index - to indeks cytowanych prac anonimowych posiadający układ alfabetycz
ny "'.edług tytułów tych prac. 

Patenten Citation Index - to indeks cytowanych patentów uporządkowany według numerów paten-
tów. Na opis patentu składa się numer patentu, rok ukazania się, nazwisko wynalazcy, kraj. 

Aparat pomocniczy SCI składa się z: 
- zestawień czasopism źródłowych, 
- schematów konstrukcji zapisów indeksowych we wszystkich częściach SCI, 
- zestawu przykładowych zapytań informacyjnych. 

Powyższe info1macje na prośbę Redakcji przygotowała mgr Gabriela Kieloch z Biblioteki Głównej na 
podstawie książki: Batorowska H., Czubała B., Wybrane zagadnienia nauki o ieformacji i technologii iefor
macyjnej, Kraków 1996. Skąd nasza prośba? Po pierwsze, obawiamy się, że młodzi pracownicy nauki mogli 
z tym zagadnieniem zapoznać się jedynie powierzchownie, a owa wiedza będzie im niezbędna w dalszej 
drodze naukowej. Po drugie, chcieliśmy tym tekstem dać wprowadzenie do interesującego dla wszystkich 
polskich naukowców artykułu Tomasza Zaryckiego, zamieszczonego w Biuletynie Komitetu Badań Nauko
wych „Sprawy Nauki" Nr 12 (55) z grudnia 1999 roku. Zanim jednak przedstawimy przedruk fragmentów 
materiału zatytułowanego Warszawa na mapie naukowej Europy, ośmielamy się wystąpić z propozycją, która 
może zmobilizowałaby naszych pracowników do starań o podniesienie miejsca naszej Uczelni w rankingu 
nauki, wyznaczanego liczbą umieszczonych prac w czasopismach z tzw. listy filadelfijskiej. Chętnie utwo
rzylibyśmy rubrykę prezentującą prace naszych nauczycieli akademickich pomieszczonych w tych czasopi-
smach. Czekamy na opinie Czytelników. · 

Indeks cytowań (Science Citation Index) i inne wskaźniki opracowywane prze Filadelfijski Instytut In
formacji Naukowej dotychczas używane były przede wszystkim do oceny dorobku poszczególnych pracow
ników naukowych, instytucji oraz całych państw. 

Christian Wichmann i Annette Winkel Schwarz, autorzy duńscy, przedstawili interesującą próbę zasto
sowania indeksu cytowań do oceny pozycji całych ośrodków naukowych [. .. }. Warto bliżej przyjrzeć się 

opracowanemu przez nich zestawieniu najważniejszych miast na mapie naukowej Europy, w którym Warsza
wa okazała się jedynym przedstawicielem Polski. 

Autorzy uwzględnili w swoim rankingu 39 ośrodków naukowych, z których duża część to niekiedy arbi
tralnie wyróżnione przez nich zespoły miast.[. .. } Warszawa znajduje się na 32. miejscu w Europie. Wyprze
dza ją 29 ośrodków zachodnioeuropejskich oraz dwa rosyjskie: Moskwa i St. Petersburg. Jednocześnie War-
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szawa zajmuje pierwsze miejsce w postkomunistycznej Europie Środkowej, nieznacznie wyprzedzając Pragę 
i Budapeszt. Poza nimi w rankingu nie zmieścił się żaden inny ośrodek naukowy z dawnego RWPG. Pamiętać 

należy również, że oba wspomniane miasta są stolicami krajów znacznie mniejszych od Polski.[. . .} 
Diagramy kołowe [zamieszczone na str. i 0-11 Biuletynu Komitetu Badań Naukowych „ Sprawy Nauki" 

dotyczące ilości artykułów odnotowanych w SC! w latach 1994-96 - przyp. Redakcji} podzielono na 
5 kategorii, które obrazują 5 klas wielkości europejskich ośrodków naukowych. Pierwsza z wyróżnionych -
powyżej 50 tys. artykułów, reprezentowana jest przez kontynentalnego lidera - Londyn. Poziom 30 tys. publi
kacji przekroczyły trzy ośrodki: Paryż, Moskwa oraz Ranstad-Holland. W trzeciej grupie (pow. 20 tys.) zna
lazły się dwa ośrodki skandynawskie (Sztokholm-Uppsala i Kopenhaga-Lund). Warszawa z 7, 7 tys. publika
cji ulokowała się w najniższej, piątej klasie (od 5 do 1 O tys. artykułów) . [. . .} 
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NOWOŚCI WYDAWNICZE 

pod redal<c1ą 
Tadeusza Dubłcldego 

„Gazeta Wyborcza" (Dodatek Gazeta w Częstochowie) prowadzi trzeci plebiscyt wśród czytelników 
„Najlepsi w kulturze". Proponowani są kandydaci nominowani do tytułów Wydarzenie Roku 1999 i Twórca 
Roku 1999. Obie nagrody (statuetki wykonane przez rzeźbiarza Mariusza Chrząstka) zostaną przyznane na 
podstawie głosów czytelników. 

Na łamach „Gazety Wyborczej" przedstawiono dotąd (a plebiscyt jeszcze trwa - w chwili składania 
naszego numeru) nominacje Filharmonii Częstochowskiej, Miejskiej Galerii Sztuki, Teatru im. A. Mickiewi
cza, Ośrodka Promocji Kultury „Gaude Mater", Wojewódzkiego Ośrodka Kultury, Akademickiego Centrum 
Kultury Politechniki Częstochowskiej, Muzeum Częstochowskiego, Ośrodka Kultury Filmowej i Związku 
Artystów Scen Polskich. W wydaniu z 8 lutego 2000 roku jako kandydat do nagrody poj awiło się Wydawnic
two Wyższej Szkoły Pedagogicznej. Zacytujmy uzasadnienie nominacji do obu tytułów (opr. TP). 

Wydarzenie Roku 1999 

I .Wydanie rocznika polsko-ukraińskiego z zakresu psychologii i pedagogiki zawodowej 

Książka powstała w ramach współpracy częstochowskiego WSP z Akademią Nauk Ukrainy w Kijowie. 
Zawiera teksty uczonych z Częstochowy i polskich ośrodków akademickich oraz z Kijowa, Winnicy, Lwowa 
i innych miast Ukrainy.'Rocznik uruchomił i odnowił kontakty sąsiadujących ze sobą krajów, spowodował 
wizyty i wspólne badania uczonych. Jest bardzo dobrze przyjmowany w ośrodkach polskich w Paryżu, Lon
dynie, Lwowie i Moskwie. Promocja rocznika odbyła się też w Ambasadzie Polskiej w Kijowie. 
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2. Sfinalizowanie edycji XXVI tomu „Ziemi Częstochowskiej" 

Seria wydawnicza firmowana przez Częstochowskie Towarzystwo Naukowe. Najnowszy tom pod re
dakcją Marcelego Antoniewicza zawiera teksty o Częstochowie i jej okolicach z zakresu historii, wojskowo
ści, językoznawstwa, przyrodoznawstwa. Jest najobszerniejszym i najbardziej efektownym tomem z wszyst
kich dotychczasowych. Kolorowa okładka z herbem miasta i jej liternictwo nawiązują do pierwszych przed
wojennych totnów. 

3. Opublikowanie pracy zbiorowej „Życie codzienne w Częstochowie z XIX i XX wieku" 

Książka pod redakcją Ryszarda Szweda i Waldemara Palusa obejmuje problematykę_ społeczną, samo
rządową, religijną, muzyczną i wojskową dotycząca Częstochowy i okolic. Jest panoramą miasta i regionu 
częstochowskiego. Zarazem ukazuje ich związki gospodarcze, kulturowe i polityczne z resztą ziem polskich 
oraz Polski po odzyskaniu niepodległości. Rzetelne studium zamyka serię_ pięciu dotychczasowych prac obu 
autorów. 

Do nagrody Twórcy Roku 1999 nominowani zostali: 
- Tadeusz Gierymski, autor tomu „Wiersze" (Wydawnictwo WSP). Wszechstronny pisarz, głównie jednak 

poeta, krytyk i nauczyciel języka polskiego, również dziennikarz. Legenda pisarska Częstochowy; 

- Jerzy Badora, autor zbioru wspomnień „Klub Bibliofilów" 
(Wydawnictwo WSP). Wytrawny znawca książek, księgarz i działacz 
księgarski; 

Autor - nominat do nagrody człowieka roku (w środku) 
w gronie pracowników Wydawnictwa WSP: mgr Edyty 

Sadowskiej i Redaktora Naczelnego Stanisława 
Podobińskiego 

- Marceli Antoniewicz, redaktor XXVI tomu „Ziemi Częstochowskiej". Postać szczególnie znana i ceniona 
w Częstochowie jako uczony mediewista, heraldyk i organizator życia naukowego w mieście. 

*** 
Czego można spodziewać się w rubryce „Nowości Wydawnicze" w roku 2000 można się dowie

dzieć z załącznika do protokołu z posiedzenia Senatu w dniu 15 grudnia. Jak wynika z obszernego 
materiału członkowie Senatu przyjęli w głosowaniu jawnym jednogłośnie uchwałę w sprawie przyjęcia 
planu wydawniczego Wydawnictwa na rok 2000, z uwzględnieniem uwag i wniosków zgłoszonych 

w toku dyskusji. A co zawiera plan wydawniczy?: 
- 3 rozprawy habilitacyjne o łącznej objętości 22 ark. wyd.; 
- 28 monografii o łącznej objętości 289,5 ark. wyd.; · 
- 23 prace dydaktyczne o łącznej objętości 164 ark. wyd.; 
- 24 prace zbiorowe o łącznej objętości 248,5 ark. wyd.; 
- 5 prac o innych charakterze o łącznej objętości 36,5 ark. wyd.; 

Szacunkowa wartość druku planowanych prac kształtuje się_ ok. 327.000 zł. 
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Wielu z nas doświadcza, że kolejne reformy i zmiany w ustawodawstwie nie ułatwiają nam życia, 
a wręcz je utrudniają i dają poczucie zbędnej biurokracji. Ale przepisy trzeba respektować, prosimy więc 
uważnie zapoznać się z poniższym komunikatem, stanowiącym wybór z pisma Dyrektora Administracyjne
go AS-31 11/6/2000, skierowanego do grupy adresatów, zobligowanych do przedstawienia wykazu osób 
w podległej jednostce upoważnionych do: 
- wystawiania faktur VAT w przypadku sprzedaży towarów lub usług, 
- otrzymywania faktur VAT od kontrahentów zewnętrznych za zakupione towary lub usługi . 

Rozporządzenie Ministra Finansów z dnia 22 grudnia 1999 r. w sprawie wykonania niektórych przepi
sów Ustawy o podatku od towarów i usług oraz o podatku akcyzowym (Dz. U. nr 109 z 29.12.1999 poz. 1245) 
zniosło rachunki uproszczone, a podatnicy VAT od 1 stycznia 2000 r. wystawiają kontrahentom tylko faktu,y 
VAT. (Prowadzący działalność gospodarczą nie będący podatnikami VAT wystawiają takie same rachunki 
jak dotychczas i na takich samych drukach). Szczegółowe zasady wystawiania i przechowywania faktur oraz 
not korygujących zawarte są w rozdziale 13 w/w Rozporządzenia. 

Faktura VAT stwierdzająca dokonanie sprzedaży musi zawierać między innymi „czytelne podpisy osób 
uprawnionych do wystawiania i otrzymywaniafaktury lub podpisy oraz imiona i nazwiska tych osób". [ .. .] 

Aktualny stan prawny wyklucza dokonywania zakupów w imieniu i na rachunek Uczelni bez pisemnego 
upoważnienia do otrzymywania faktury VAT, czyli sporadycznie stosowanąpraktykę dokonywania zakupów 
z zaangażowaniem środków własnych nabywcy ("rachunek za .... do zwrotu z kasy Uczelni dla ... "). 

Tak więc, gdy ktoś chce - lub musi - osobiście dokonać zakupu ze środków Uczelni, musi zadbać 
o upoważnienie, zaliczkę, a aby ją otrzymać wypełnić nie tylko blankiet zaliczki, ale i wniosek o udzielenie 
zamówienia ze środków publicznych, a w nim przedstawić pełne określenie przedmiotu zamówienia, szacun
kową wartość zamówienia netto (bez podatku VAT), uzasadnić potrzebę udzielenia 2:amówienia, zapropono
wać źródło finansowania zamówienia, uzasadnić tryb wyboru dostawcy, zebrać cztery podpisy .... Ot, słodkie 
życie! 

Sa,mi swoi 

Swojsko. Jak wieść gminna niesie 
Naokoło sami „kolesie''. 

Istny cud 

Tantiemy, pren:ue, kominowe pobory, 
Ż.e się to jes7,cze kupy trzyma do tej pory! 

Zbigniew Grządzielski 
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INTERNETOWE KOMUNIKA.TY Z KBN 

Dr Tadeusz Zaleski, Dyrektor Departamentu Informacji i Promocji KBN, rzecznik prasowy KBN, na 
bieżąco przesyła na nasz internetowy adres interesujące komunikaty. Dokonaliśmy wyboru ostatniej kore
spondencji, która powinna zainteresować naszych Czytelników. 

Komunikat z 10 grudnia 1999 roku 

Podczas posiedzenia 8 grudnia 1999 r. Komitet Społeczny RM między innymi zapoznał się z informacją 
na temat „Wspomagania inicjatyw zmierzających do odtworzenia kadry badawczej PAN oraz wykorzystąpia 
potencjału badawczego PAN dla celów edukacyjnych", przygotowaną przez Polską Akademię Nauk[ ... ]. 

Dane statystyczne wskazują na niekorzystne dla nauki polskiej zjawisko starzenia się kadry naukowej, 
co dotyczy zresztą nie tylko pracowników Polskiej Akademii Nauk. Występuje też coraz większa luka ~oko
leniowa, np. średnia wieku profesorów zbliża się do 60 lat, docentów 50-55 lat, a średni wiek adiunktów 
osiąga granicę prawie 40 lat. 

Przyczyny tego stanu rzeczy są ogólnie znane. Głównąjest trudność z pozyskiwaniu do pracy naukowej 
absolwentów wyższych uczelni, którzy swą karierę zawodową chcieliby związać z pracą w placówkach na
ukowych PAN. Oferowane płace nie są żadnym argumentem dla ludzi wchodzących w życie. Płace asysten
tów w placówkach PAN kształtowały się w 1998 r. ma poziomie 850-1100 zł. Kolejnym argumentem prze
mawiającym przeciwko zatrudnianiu młodych naukowców są informacje o zarobkach ich starszych kolegów 
pracujących już wiele lat naukowo i mających za sobą spory dorobek naukowy. Porównanie z płacami osią

ganymi w innych działach gospodarki, w tym w przedsiębiorstwach prywatnych i zagranicznych stanowi 
wystarczający argument przemawiający za rezygnacją z pracy naukowej. [ ... ] 

Komunikat z 21 stycznia 2000 roku 

Informacja w sprawie obowiązku objęcia składką na ubezpieczenia społeczne umów zleceń i umów 
o dzieło . 

Ustawa z dnia 23 grudnia 1999 r. o zmianie ustawy o systemie ubezpieczeń społecznych oraz niektórych 
innych ustaw (Dz.U. Nr 110, poz. 1256) Art. 1 pkt. 2, dokonuje zmian w dotychczasowej treści Art. 8 przez 
dodanie nowego ustępu 2a w brzmieniu: 

,, 2a. Za pracownika, w rozumieniu ustawy uważa się także osobę wykonującą pracę na podstawie umo
wy agencyjnej, umowy zlecenia lub innej umowy o świadczenie usług, do której zgodnie z Kodeksem cywil
nym stosuje się przepisy dotyczące zlecenia, albo umowy o dzieło, jeżeli umowę taką zawarła z pracodawcą, 
z której pozostaje w stosunku pracy, lub jeżeli w ramach takiej umowy wykonuje pracę na rzecz pracodawcy, 
z którym pozostaje w stosunku pracy." 

W ten sposób nastąpiło nałożenie ustawowego obowiązku objęcia składką na ubezpieczenie społeczne 
umów o dzieło i umów zleceń, finansowanych ze wszystkich środków będących w dyspozycji jednostki
pracodawcy (m.in. ze środków otrzymanych z KBN) jeżeli umowy te są zawarte pomiędzy pracownikiem 
zatrudnionym na umowę o pracę z jednostką-pracodawcą. 

Składka z tytułu ubezpieczenia społecznego pomniejszająca: 

a) środki finansowe z wypłaconego wynagrodzenia pracownika wynosi: 

ubezpieczenie emerytalne 9,76% 
ubezpieczenie rentowe 6,50% 
ubezpieczenie chorobowe 2,45%1 

razem 18,71 % 

b) środki finansowe pracodawcy wynosi: 
ubezpieczenie emerytalne 
ubezpieczenie rentowe 
ubezpieczenie chorobowe 

razem 
1
/ dobrowolne, zależne od decyzji pracownika 

9,76% 
6,50% 
1,6245%2 

18,71% 

2
/ obowiązkowe dla pracodawcy, o ile praca jest wykonywana w siedzibie pracodawcy. 
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W związku z powyżej przedstawioną treścią nowelizacji ustawy o systemie ubezpieczeń społecznych 
budżet nauki nie otrzymał odpowiedniego zwiększenia środków. Nie przewiduje się_ zatem zwiększenia środ
ków przyznawanych przez Ministra Nauki - Przewodniczącego Komitetu Badań Naukowych. Skutki finan
sowe (prezentowane powyżej) obciążają środki będące w dyspozycji jednostki-pracodawcy i pracownika. 
Zgodnie z art. 14 cytowanej na wstępie ustawy z dnia 23 grudnia 1999 r. omówione wyżej, obowiązkowe 

objęcie składką na ubezpieczenie społeczne nie dotyczy umów zleceń lub o dzieło zawartych pomiędzy 
pracownikiem a pracodawcą przed upływem 14 dni od dnia wejścia w życie ustawy. Data wejścia w życie 
ustawy. Data wejścia ustawy jest z dniem ogłoszenia tj. data Dziennika Ustaw - 30 grudnia 1999 r. Do tych 
umów stosuje się_ przepisy obowiązujące do dnia wejścia w życie cytowanej ustawy z dnia 23 grudnia 1999 r. 
tj. do 1 stycznia 2000 r. 

Wyżej omówione rozwiązanie spowoduje dla pracownika wzrost podstawy wymiaru emerytury. 

Komunikat z 2 lutego 2000 roku 

Informuję_~ że - zgodnie z zapowiedzią - na stronie http://www.kbn.gov.pl/finauki98/system/dst.2000.html 
opublikowaliśmy „wytyczne komisji KBN dla ustalenia kategorii oraz wysokości dotacji podmiotowej dla 
jednostek naukowych i naukowo-badawczych w roku 2000", zaś na stronie http://www.kbn.gov.pl.VPRJ 
news/0000202.html informacje o aktualnych konkursach I Programu horyzontalnego 5., Programu Ramowe
go UE. 

Komunikat z 3 lutego 2000 roku 

Występujący w dniu 31 stycznia br. przed Komisją Przemysłu i Badań Naukowych Parlamentu Euro
pejskiego komisarz Philippe Besquin w szerszym wprowadzeniu do dyskusji omówił najważniejsze aktualne 
problemy rozwoju badań naukowych w Unii Europejskiej. 
1. Mimo, że UE składa się_ z 15 państw i mimo, że realizuje Piąty Program Ramowy, to jednak każde państwo 

posiada swój program badań naukowych. Innymi słowy, państwa UE nie pracują w tej dziedzinie razem; 
badania naukowe UE cechuje rozdrobnienie wysiłków. Na tym tle stwierdził, że realizacja 5.PR będzie 
poddana za parę_ miesięcy szczegółowemu przeglądowi; uznał, że jego dotychczasowa realizacja jest, 
w licznych przypadkach, wadliwa. 

2. Inną bolączką są niewielkie nakłady wszystkich państw UE razem wziętych na badania naukowe. Nie 
przekraczają one 1,5 proc. ich budżetu. Jest to bardzo mało[ ... ] 

3. Proponując kierunki działania dla uzdrowienia tej sytuacji, Phippe Busquin podkreślił potrzebę_ większej 
troski o działalność istniejących centrów doskonałości. Dla poprawienia ich profilu naukowego ma być 
zrealizowanych 13 tys. stypendiów. Ponadto, opowiadając się_ za posiadaniem przez UE własnych „sztan
darowych" kierunków badań zasugerował, iż tak jak np. USA skoncentrowały się_ na Internecie, tak np. 
UE mogłaby skoncentrować się_ na telefonii komórkowej. [ ... ] 

Komunikat z 7 lutego 2000 roku 

Informacja Ambasady RP w Londynie (3.02.00) - ,,Niezależna sekcja w fundacji Wellcome Trust zajmu
jąca się badaniami nad stanem zdrowia ludności (tematyka związana z demografią, epidemiologią, wpływem 

środowiska na zdrowie, ekonomię zdrowia, naukami społecznymi) oferuje szeroki zakres grantów na progra
my, projekty, programy szkoleniowe, studia w w/w tematyce, o które mogą starać się_ Polacy, a których strona 
polska nie wykorzystuje. 

Obecnie w ramach tej tematyki pracownicy naukowi mogą starać się_ o granty na projekty i programy 
badawcze na 3-5 lat, wymogiem jest posiadanie stałego stanowiska w polskiej instytucji. Naukowcy powinni 
wystąpić o granty bezpośrednio do fundacji. Nie wymaga się_ wcześniejszej współpracy z brytyjskimi partne
rami. Fundacja Wellcoine Trust gotowa jest pokryć koszty związane z badaniami, podróże, w miarę_ potrzeb 
powiększyć skład zespołu badawczego. Maksymalna kwota na program badawczy wynosi 1 mln GBP, 
a przeciętnie od 100 tys. do 200 tys. GBP). 

Dodatkowo fundacja oferuje [ .... ]" 

Pozostałe i szczegółowe informacje o programach, możliwościach składania wniosków, terminach etc. 
można uzyskać pod adresem internetowym: http://wellcome.ac.uk. Materiały informacyjne są również do 
wglądu w Departamencie Współpracy z Zagranicą i Integracji Europejskiej KBN (Tomasz Leśniowski , 
tel. (0-22) 628-85-30, e-mail: tlesniow@kbn.gov.pl). 
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Komunikat z 10 lutego 2000 roku 

Program rozwoju infrastruktury informatycznej polskiego środowiska naukowo-:akademickiego na lata 
2001-2005 "PIONIER: Polski Internet Optyczny - Zaawansowane Aplikacje, Usługi i Technologie dla Spo
łeczeństwa Informacyjnego". Opracowanie - na zlecenie kierownictwa KBN - wykonał w 1999 roku zespół 
w składzie: prof. Jacek Rychlewski, prof. Jan Węglarz, dr Stanisław Starzyk, dr Maciej Stroiński 
i mgr Mścisław Nakonieczny. 

Zakres opracowania obejmuje sformułowanie obszarów oraz celów badań i wdrożeń w zakresie dalsze
go rozwoju infrastruktury informatycznej polskiego środowiska naukowo-akademickiego na lata 2001-2005. 
Założono, że rok 2000 będzie rokiem przygotowawczym, w związku z czym możliwe będzie wówczas bar
dziej szczegółowe opracowanie poszczególnych obszarów badań w zakresie aplikacj i i zaawansowanych 
usług. 

Jest to kontynuacja zadania rożwoju sieci informatycznych w Polsce, jakie KBN konsekwentnie realizu
je od 1991 roku. Zbudowano w tym czasie infrastrukturę informatyczną nauki, wytworzono struktury tech
niczne i organizacyjne, które będą stanowić bazę do podjęcia programu PIONIER. Opracowanie w styczniu 
br. zostało skierowane do dyskusji środowiskowej . Otrzymali je przewodniczący Rad Użytkowników 
22 Miejskich Sieci Komputerowych (MAN) oraz kierownicy 5 Centrów Komputerowych Dużej Mocy (KDM) 
oraz członkowie komisji Komitetu Badań Naukowych. Pełny tekst dostępny jest również w sieci Internet na 
stronie http://www.kbn.gov.pl./analizy/pionier/. 

·w tym kontekście cieszy więc inicjatywa Prezydium Polskiej Akademii Nauk z 8 lutego br. powołania 
Komitetu Problemowego ds. Internetu dla Nauki. Wyrażamy nadzieję, że PAN włączy się intensywnie 
w prace nad dalszym rozwojem naukowej sieci informatycznej nie tylko pracami Komitetu, ale również 
zaangażowaniem zespołów twórczych i środków finansowych. 

LISTY OD I DO REDAKCJI 

Nasza Redakcja otrzymała prośbę, której spełnienia nie może odmówić Uczelni, z której Redakcją zdą
żyła już nawiązać współpracę i ciepłe kontakty. 

Red akcja 
,.ResAcademicae" 

POLITECHNIKA POZNAŃSKA 
Biuro Rektora 

Pl. Marii Skłodowskiej-Curie 5, 60-965 POZNAN 
tel. 665--36-39, 833-28-33, fax 833-05-18 

e-mail: Biuro.Rektore@put.poznan.pl 

Pomait, dnia 31 stycznia 2000 r. 

Wytw. Szkoła Pedagogiczna 
ul. Wuzyngton.1 4/8 ·. 

42-201 Czestocbowa 

Politechnik■ Pomaiuka wspólnie u S1owarzysz.cnitm Absolwentów podjęła się zorgllli

zowania w rola.i 2000 Powsuchnego Zjudu Absolwentów Politechniki Pomańslciej . Z infor

matj, o tej imprezie chcielibyimy dotruł do jak największej liczby naszych absolwentów. 

Maj\(: na uwadze dołychcza.,o~ dobf\ wspólpraą redakcji pism akademickich zwr1-

cam się z uprzejma, prośb\ o pomoc i umiew:u:nic na lamach Wasuj Gazety ul\CZ()llcgo 

komunikatu i karty zgloa.eniowcj. 

z powataniem 

Kierownik Biura Rektora 
CzlonekKomitduOrganiucyjnegoqmlu 

[ Ze względów organizi!cyjnych prosimy o wstępne zg/ouenle swego uczestnictwa 

w terminie do 29 .02.2000r. na adres: Komitet Organizacyjny Powszedmego Zjazdu 

Abso1Mnt6w Politechniki Poznańskiej, pl. M. Skłodowskiej - Curie 5, 60-965 Poznań, 

tel.Jrax +48 61 6653530, e--man: zjazd.poltecMł.o@put.pozron.pl. 

Karta Wst,pnego Zgłoszenia UcZHlnlctwa 

w Powszechnym ZJeidzle Ablolwentów Polltechnlkl Poznańskiej 

lmlę, nazwisko 

Rok ukończenia studlOW, wydział: .......... . 

Actesdo korespondenc:J. nrfel,f(])(.e-mo~ 

---........................ .............. .. 

podpis <.ezestnll<l j 

Obawiamy się, że ten numer może dotrzeć do Czytelników po terminie zgłoszeń, ale wyrażamy nadzie
ję, że skoro komunikat z Poznania otrzymaliśmy 8 lutego, organizatorzy wyrozumiale przesuną termin przyj
mowania zgłoszeń. 
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* * * 
Grudniowy numer Biuletynu Komitetu Badań Naukowych „Sprawy Nauki", do lektury którego wielo

krotnie zachęcaliśmy, a dla niechętnych do pofatygowania się_ do naszej siedziby pozwalamy sobie niekiedy 
na cytaty czy przedruki artykułów, rozpoczęła wypowiedź Marzeny Wiśniewskiej-Tomaszkiewicz, Redakto
ra Naczelnego „Sprawy Nauki". 

,,Sprawy Nauki" w nowej postaci ukazują sięjuż od roku. To czas niezbędny każdej gazecie, aby zmie
rzyła się z oczekiwaniami czytelników, okrzepła. Jednak nieuniknione są wątpliwości, czy wybrana formula 
czasopisma jest tą najlepszą. 

Istnieje pogląd, że takie wydawnictwo determinuje materia, jakiej dotyczy, a owa materia jest jedno
znaczna. Pismo dla środowiska naukowego ma być pisane językiem nauki. Tak do niedawna sądziła spora 
część wydawnictw. 

Moim zdaniem gazeta -bez względu na to, dla jakiego środowiska jest redagowana - musi w pierwszym 
rzędzie spełniać kryteria stawiane prasie. A więc - przede wszystkim pisać ciekawie o sprawach i zjawi
skach dla tego środowiska ważnych. Sądzę, iż nieporozumieniem jest lansowana niekiedy teza, że swobodna 
narracja, stosowanie jak najprostszych środków wyrazu i brak odpowiedniego dystansu do opisywanych 
spraw, a zwłaszcza - wszelka prowokacja intelektualna - nie przystoi tak poważnej tematyce, j ak naukowa. 

Dla poparcia swej tezy posłużę się przykładem - jakże często dziś wykorzystywanym, choć zwykle 
w nieco innym kontekście - a mianowicie Biblią. Czy gdyby Biblia była napisana językiem naukowym -
miałaby szansę zostać absolutnym bestsellerem wszechczasów i wywrzeć tak potężny wpływ na dzieje ludz
kości? Raczej zostałaby księgarską cegłą, a jej wpływ na losy świata byłby nie większy niż tysięcy innych 
zbiorów papirusowych. Czy więc Biblia nie jest dowodem na to, że treści o najpotężniejszym nawet ładunku 
intelektualnym i moralnym - mogą być przekazane w przeważającej mierze w postaci zbioru frapujących, 
pulsujących życiem przypowieści i relacji ze zdarzeń, a ich język może wręcz skrzyć się metaforami? 

Zapraszam na łamy „Spraw Nauki". Chciałabym, aby to pismo było wspólnym forum ludzi nauki tego 
grona wielkich indywidualności, silnych osobowości, wybitnych umysłowości. Czy może być jakieś inne śro
dowisko równie obiecujące jako zespól wspaniałych szermierzy słowa i obrońców nowych, oryginalnych 
idei? A czegóż więcej potrzeba do redagowania dobrej gazety? 

* * * 

Redaktor Naczelny„ Spraw Nauki" 
Marzena Wiśniewska-Tomaszkiewicz 

Dopracowanie się_ kształtu gazety, która pozyskałaby stałych czytelników jest problemem wielu redak
cji. My niejednokrotnie zwracaliśmy się_ o opinie i sugestie. Zaprezentujemy dziś jedną z nich. 

Śledząc ewolucję Biuletynu Informacyjnego WSP „Res Academicae" nie sposób nie zauważyć, iż 
z pisemka powielaczowego, sprawozdającego z życia uczelni, stal się pismem serwisowym o ambicjach gaze
ty zakładowej zaspokajającej zapotrzebowanie pracowników na bieżącą, szybką, w miarę obiektywną infor
mację. Suche informacyjne komunikaty czy sprawozdania wzbogacone zostały przez dział tzw. literacki 
i reportażowy. Niewątpliwie podniosło to walor Biuletynu i spowodowało, że stali czytelnicy oczekują nie
cierpliwie na każdy nowy numer. Jest to argument za utrzymaniem tej formy, choć należałoby pozyskać do 
zespołu redakcyjnego szerszy krąg współpracowników, aby zamieszczać materiały problemowe, żywe w śro
dowisku, dla którego Biuletyn jest przeznaczony. Szybka informacja to sprawniejsza kadra Uyższej Szkoły 
Pedagogicznej. Może przydałby się też kącik humoru, bo życie to nie tylko paragrafy i powaga. Bogato 
ilustrowany z reprodukcjami dokumentów stanowi cenne źródło o funkcjonowaniu uczelni, ludziach i ich 
dokonaniach, kontaktach z innymi uczelniami krajowymi i europejskimi. 
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Może nasi plastycy, pedagodzy-artyści i studenci, włączą się ze stałą rubryką „Nasze środowisko 

w karykaturze"? Przypomnimy pracę z wystawy „Portret belfra" ( o której pisaliśmy w numerze 3/98) przygo
towanej przez studentów z Pracowni Projektowania Graficznego, kierowanej przez adj. Agnieszkę Żmudziń
ską i adj. Zdzisława Żmudzińskiego. Na plakacie prof. Ryszard 
Osadczy, obok Jego fotografia przy warsztacie artystycznym. 

* * * 
Z przyjemnością stwierdzamy, że mamy pewne grono Czytelników, którzy kolekcjonują kolejne nume

ry. Osoby lub jednostki zainteresowane uzupełnieniem archiwum prosimy o kontakt z Redakcją. Dysponuje
my jeszcze pojedynczymi numerami niektórych wydań. Może będziemy w stanie pomóc w skompletowaniu 
naszego pisma ? 

* * * 
Po ukazaniu się poprzedniego numeru nie zostaliśmy wprawdzie zasypani listami, ale wiele osób zwró

ciło uwagę na pomyłkę, jaka nam się przytrafiła. Na stronie 33 zostały zamienione podpisy do fotografii 2 i 3. 
Łatwo było dostrzec „robotę chochlika", bowiem dotyczyła zamiany płci. My jednak, przeglądając numer 
z pewnego dystansu, jaki spowodował czas druku, dostrzegliśmy z zażenowaniem więcej uchybień i „niedo
róbek", które niniejszym chcemy sprostować lub uzupełnić. 

W podpisie pod fotografią na str. 14 w rozdziale „W świecie muzyki" zwróciliśmy uwagę Czytelników 
na osobę „córki naszego pracownika śp. Andrzeja Błaszczyka. Z „muzycznego rozpędu" przypisaliśmy Go 
do Instytutu Muzyki, zamiast Fizyki. 

Przedst~wicielem NZSS „Solidarność" w Senackiej Komisji ds. kadr, koordynacji badań naukowych 
i współpracy z zagranicą (str. 16) nie jest w tej kadencji dr Jacek Filipecki, a dr Andrzej Margasiński. Nato
miast przed nazwiskiem Piotra Stawińskiego, przedstawiciela Wydziału Filozoficzno-Historycznego) w Ko
misji dyscyplinarnej dla nauczycieli akademickich (str. 17) należy wzbogacić stopień naukowy, dopisując 
dr hab., bowiem zatwierdzony został przewód habilitacyjny Pana Doktora. 

Zaprezentowana na str. 24 praca jest dziełem Marka Mielczarka i nosi tytuł „Miejsce przeznaczenia" 
(brąz, mosiądz, instalacje elektryczne). 

Na str. 31 fraszka „Swój swojemu" nie została opatrzona nazwiskiem autora. Jak wszystkie pozostałe 
w numerze wyszła spod pióra dra Zbigniewa Grządzielskiego z Instytutu Filozoficzno-Historycznego. 
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Czekamy na wypowiedzi, sugestie, materiały. 

Zastrzegamy sobie prawo skracania i adiustacji tekstów. 

Czytelniku, opinii autorów nie należy identyfikować ze stanowiskiem Kierownictwa 

Wyższej Szkoły Pedagogicznej ani poglądami Redakcj i. 
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